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GAP Idaresi Başkanlıgı, "GAP Master Planı"nın yerini alacak. Güneydogu Anadolu Bölge 
Kalkınma Planı ça lışmasını . katıl ımcı bir süreç içinde başlatm ı ş bulunmaktadır. 

Tekn isyen olarak hazırlık çal ışmasında görev a ldıgım ve 1989 yılında tamamlanan Master 
P lanı'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 y ıl. Planın sadece güncelleştirilmesi ihti
yacın ı degil. kapsam ve yaklaşım gibi başka degişiklikleri de gündeme getirm i ştir. Son on y ı lda 

Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve planlama pratiginde önemli degişiklik ler olmuş ve kalkın 

ınayla ilgili bazı temel kavramlar daha belirleyici konuma gelmişti r 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde. çevre ve dogal kaynakların koı·unması konu
la rı ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı. kalkınma literatüründe ön plana çıkmıştı r . Kalkınma 

kavı·am ı artık salt. kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasın ı içermemektedir. 
Artık sadece sulama ya da tarımsal üretimi arttırmak gündeme gelmemektedir. Kalkınmanın 
odagına insan yerleştiri lmiş ve dogal kaynakların korunması birinci derecede önem kazanmış 
bulunmaktadır·. 

Gündem-21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu. hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanları tarafından imzalanan Rio Zirvesi'ini takiben. başka konu larda da 
önemli gelişmeler ortaya çıkmıştı r. 1994'te Kah i re Konfeı·ansı "nüfus". 1995'te Peki n Konferan· 
sı "cinsiyet dengeli ka lkınma" konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlem iştir . Kopenhag'da· 
ki ilkeler ka lkınmada sosyal politikalara ilişkin yeni gündemler saptamıştır. 1996'da Istan
bul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve geli şmenin kentsel baglarnma ilişkin degerieri 
evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su Fo· 
rum u. kalkınma ve su kaynaklarının geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş yaklaşımla

rı ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degi şik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu gelişmeler GAP'ın genelin in. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunmuştu r. B ir 
diger fırsat ise. siyasi karar organının. GAP'ın 201 O yılına kadar tamamlanmas ı ta limatıyla bir· 
likte oı·taya çıkmıştır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden saglanan girdi ve katkıla rla. bu 
talimaLın geı'egini yerine getirme yolundaki önemli bir adım olarak gerçekleşmiş olacaktır. 

Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız Güneydogu Anadolu Bölge Ka lkınma Planı 

çalışması için tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
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degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendiı·me ve 
beyin fırtınası toplantıları yapıldı. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılını yöntemlerinin 
belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıları alındı. ' 

Bu kitap. 27 Eylül 2000 tarihinde Kilis Ogretmenevi Toplantı salonuoda yapılan toplantıda

ki konuşmaları kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılınıdan anladıgımız bu toplantı larda ortaya 
konan görilşlerle sın ırlı kalmamaktadır. Toplum kesinı leri ve onların öı•giltleri aı·acılıgıyla yapı· 

lacak katılım ve katkılar için bir dizi başka yöntem de uygulanmaktadır. Temsil edilemeyen ke
simlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kullanılanarak. katılım en il st düzeyde uygulanmaya ça
lışılacak ve Gilneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı bu kez aşagıdan yukarıya bir şeki lde olu
şacak. bu program biltiln paydaşlar tarafından çizilmiş şekliy le. uzmanlar tarafından gerçek
leşti rilıniş ve yine paydaşların onay ıyla yüı·ürlüge girmiş veya siyasi iı·adeye sunulmuş olacak· 
tn'. Bunun önemi Tilrkiye'de katılımcı planlama anlay ışıyla gerçekleştirilen ilk kapsaml ı uygu
lama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıların ortak enıtıgi ve katkısıyla ortaya çıkmakta olan yeni Güneydogu Anadolu 
Bölge Kalkınına Planı çalışmalarının hazırlık aşamasında oldugu kadar uygulamada da başarı
lı olmasını diliyorum. 
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Vedat ÖZBILEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Hepinizi GAP ldaı'esi adına saygıyla selaml ıyorum . 

29 May ıs 2000 t.arihinde Kilis'Le bir toplantı yapmıştı k. bir onu hatırlatmak istiyorum. Ora
da GAP idaresi olarak amacımız neydi?, niçin Kilis'e geldik? onu anlatmıştı k. Bilindigi gibi Gü
neydogu Anadolu Projesinin 2010 yı lında ı.amamlanmas ı bununla ilgili planlama çal ışmalarının 

GAP Idaresi ı.ara fından yapılması yönünde Hükümet t.alimatı olmuştu . bu t.alimat üzerine GAP 
Idaresi bir proje ekibini kurmuş ve proje ekibi 2010 yılında Güneydogu Anadolu Projesinin biti

rilmesi yönünde ça lışma larına başlamıştı ve orada yaklaşımımızı anlatmıştık . Bu yaklaşım şu 

idi: bugüne kadar planlar hep merkezden yapılıı'dı artı k bundan vazgeçtigimizi katılımcı bir plan
lama anlay ışıyla 2010 yılında bitmesi t.a limatı verilen plan ın hazırlanmasında projeden etkile
nen kesimlerin görüşlerinin a lınarak planın hazırlanınası ve politik karar verici merciye sunul

ınasıydı. Bu anlamda 29 Mayıs'La sadece Kilis'Le degil1 4 Nisan ve 30 Mayıs arasında GAP böl
gesinde ki dokuz ilde benzer toplantı lar yapı lmıştı. Ve orada demişLik ki yaptıgımız her çalı şma 

belli bir aşamaya geldiginde sizlerle o çalı şına la ı·ın sonuçlarını tartışacagız. görüşlerinizi alaca
gız o görüşler dogrultusunda Ankara'da ekibimiz bu gelen görüşlere göre çalı şmayı revize ede
cektir. Şimd i bugün bu amaçla buraya toplandık proje ekibiınizin hazırlamış oldugu vizyon. 

amaç. hedefler ve politikalar adlı bir doküman yani Güneydogu Anadolu Bölgesini biz 201 O y ı

lında nas ı l görüyoruz? Bel irttigiın iz bu hedefe ulaşabi l mek için neler yapılınadı bunda dikkat 
edilmesi gereken a ı'açlar. politikalar ve amaçlar neler olma l ıdıı·? Bu belli bir ça lışmanın sonu
cunda ort.aya çıktı. Bunu sizinle tartışacagız tartışmadan önce tabi ben projeyi tekrar hatıı' lat· 

mak istiyorum. Amacımızı nedir. ilkelerimiz nedir. bu ilkeler dogrultusunda vizyon dokümanı na
sıl hazır landı? o yönde de sizlerin katkılarını almak için bugün bir ı.artışma yapacagız. Biz bu
raya bir ekip olarak geldik şu anda Güneydogu Anadolu Bölgesinde diger illerinde de aynı top
la ntılar yapı lıyor. Proje ekibimiz bölünmüş durumda. Bir kısm ımız Gaziantep'Le bir kısmı m ız da 

Batman'da. Yar ın Ad ıyaınan'a gidiyoruz. Diger grubumuz Şan lı urfa'ya ve Şırnak iline gidiyorlar. 

E ı'Lesi günde biz Mardin 'e gidecegiz diger grup arkadaşlarımızda Diyarbakır ve Siirt de bu iş i bi· 
tirmiş olacagız yani dokuz il böylece dolaş ı lmış ilgili kamu kuru luşlarının . sivil toplum örgütleri. 
derneklerin. üniversite. ticaret ve sanayi odalarının . muht.a rla ı'ın, duyurabildigimiz her kesim· 
den insan ların görüşleri almaya ça lışacagız. Bizde 29 Mayıs'ta yapmış oldugumuz toplantıda 

katı lan ların listesi var. O liste 118 kişiydi. 118 kişiye daha önce yapmış oldugumuz gibi üretti· 
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girniz vizyon dokümanlarını yolladık. Zannederseın herkese bu doküman u laştı. Vizyon. amaç. 
hedefler. politikalar doküman ı üzerine tartışacagız. Ben bu arada buraya geldigirniz ekibirnizi ta· 
n ıtınak istiyorum. Yalçın Doganer. Ziraat Mühendisi Kırsal Kalkınına grubundan ça lışıyor. Do
çent Neşe Özgen Sosyal Planlama grubunda bizimle birlikte çalışan bir arkadaşım ız biı' de üre
tilecek olan dokümanların sizlere ulaşması. sizin tepkilerinizi alınası için yeni bir iletişim siste
mi kuruyoruz. Onu da Vecdi bey üstlenecek. En arkada da bizim iletişim grubumuzdan Ekrem 
Özdegirmenci ve Cem Özsüer bey bu tür faaliyetler içerisinde bulanan arkadaşlarım ız. Kilis. Adı
yamaıı. Mardin topla ntılarını beraber yapacagız ve bu üç ilin görüşlerini. alınaya çalışacagız. Iz
ninizle hazırlamış oldugumuz bu vizyon. amaçlar. hedefler. politikalar dokümanını nereden çıka

rak hazıı'ladık onu anlatmak istiyorum. Zannederseın duvara yansıtt ıgıın dia her yerden görü
nüyor degil mi?. Şimdi Bakanlar Kurulu kararı ile başlayalım. 

Bakanlar Kurulunda. Güneydogu Anadolu Projesinin 2010 yı lında biLirilmesi yönünde bir ka
rar a l ındı ve ilgili planlama işini yapınakla GAP Idaresi göı'evlendirildi ve GAP idaresi bunu ya

pabilmek için proje ekibini oluşturdu . Bir proje direktörü tayin edildi. Dr. Yavuz Ege başkanlı

gında bu i ş yürütülüyor. Proje ekibi bölgesel planlama. iktisadi planlama ve finans modelleri. 
sosyal planlama. kı rsal kalkınına ve tarım, çevre ve a ltyapı. iletişim . ve destek hizmetler grup
larından oluşmuştur. GAP Idaresi içerisinde bir de danışınanlar grubu var. Bu yapı lan çalışına

ları birde onların gözünden geçiriyoruz. Ben. proje ekibiyle GAP Idaresi arasındaki koordinasyo

nu. hem idari hem mali açıdan hem de teknik açıdan saglaınakla görevlendirilıniş proje koordi
natörüyüın. Kurduguınuz ekip bu şekilde çalışıyor. Şimdi bizim bir iş akımım ız var. bu iş akımı

mız da planı hazırlarken izleyecegimiz yolu gösterir. Yalnız bu plan ı hazırla rken izleyecegimiz yo
lu ikiye ayırdık. 

89 master planı hazırlanırken ki dünyanın şartlarıyla günümüzdeki şartlar çok farklı . 21. 
yüzyıla girdik. 21. yüzyıl dünya açısından kendi hazırlıgını yaptı. Küreselleşen dünyada yeni 
ekonomik ilişkiler yeni siyasi ilişkiler. yeni planlama kararları gündemde. dolayısıyla biz bir pla
nı yaptıgımız zaman bunlardan kendimizi uzak tutamayız. Muhakkak bunları dikkate alma lıyız. 

Bunlardan birincisi ulusla rarası gelişmeleri özellikle incelememiz gerekiyor neden incelememiz 
gerekiyor. Bu şartların yanında Güneydogu Anadolu Bölgesinde önemli bir kaynak var. su ve 
toprak kaynagı özellikle Fırat ve Dicle nehirleri. Günümüzde 21.yüzyıl su vizyonu tartışılmakta. 
Dolayısıyla dünyadaki alınan kararlar muhakkak bizi etkileyecek. Bu gelişmeleri dikkatle ele al
mamız lazım . 

Diger bir ça lışma ve kabul ed ilmiş olan uluslar arası bir doküman. Gündem 21. 92 yılında 
Rio'da kabul edilmiş ve özellikle planlama kararları üzerine yogunlaşmıştır. Çevreyi ön planda 

tutan ve sosyal gelişmeyle. ekonomik gelişme kararları a lınırken çevreninde buna entegrasyo
nuna yönelik geniş kapsam lı bir doküman. Ilkeleri var. Bu her ülke kendi şartlarında bu ilkeleri 
irdelemesi gerekiyor. 
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Diger bizim dikkate a lmamız gereken bir nokt.a da bu GAP Sü ı·dü r•ü leb ilir Kalkınma Progra
mı Bi rleşmiş MilleLler Kalkınma Programı ile birlikte yap ı lan 29 proje var. Bu projeyi de muhak
kak dikkaLiice izlememiz gerekiyor. Tabi bunların başında da bir dördüncü etki ulusal plan. se
kizinci plan ve sekizinci planla birlikte 2023 perspektifi var. Yani ulusal açıdan kalkınmanın ba
zı politikaları. hedefleri ve amaçları var. Güneydogu Anadolu Bölgesini de buradan ayrı tutanıa

yız. Ulusa l planda ki kriterlerde bizi etkileyecek dolayısı ile bu dört şey. dışarıdan girdi olacak 
şeyler. Tabi bunun d ışında kendi şartların ı dikkate alarak da bir ça lı şınanın yapılınası gereki
yor. O da bu altta ifade ettiginı iz. yapacagınıız aşama lar kastediliyor. Tabi bunu yaparken de ilk 
önce geçmişteki plan ı bir degerlend irnıeın iz gerekiyor·. Buna biz 89 Master P lanı diyoruz. 1 O y ıl

d ı r uygu lan ıyor. Onun getirdigi baz ı amaçları . hedefler. kriterler var. Ne kadarı uygulandı. ne
den uygulanamad ı niye uygu landıhep ortaya konması gerekiyor. Bir de 95 yılında uygulanıaya 

koydugunuz GAP Idaresinin Sosyal Eylem Planı var. Sosyal amaçlı kadın . genç kızl ara yönelik 
özellikle bölgenin sosyal katmanlarındaki farkları dikkate alarak yeni uygulama alanları açan 
bir eylem planı. Bununda gözden geçirilmesi gerekiyor. 

Tabi bu 10 yıl süre içerisinde bölgede çok degişik gelişmelere konu oldu: bölücü terör olayı 

yaşandı. Onun getirdigi etkiler var. Taşla r burada hep yeniden oynandı. Bunların yerinde kay
naştı rılnıası gerekli. Onun etkisi nasıl oldu hem sosyal gel i şimi hem ekonomik gelişimi nası l et
kiledi. bunların tespit edilmesi gerekiyor. Bu aşamaları da geçtikten sonra kalkınma ihtiyacı tes
pit edilecek. vizyonuınuz belirlenecek. yani GAP' ı nasıl görüyoruz? 201 O y ı lı planının. amacı. he
def ve stratejileri oı'Laya konulacak ondan sonra ka lkınına seçenekleri tabi bunlar yapılırken fi
nans nıodelleı·i ve kaynaklarda aranacak. Yani 201 O y ı lında biz Güneydogu Anadolu Bölgesini 
şöyle görmek istiyoruz dedig inıiz zaman. bunun finans i h tiyacını da bir şeki lde bu lmamız gere
kiyor. En sonunda da ka lkınına p lanı ve uygulama p lanına ulaşacagız aynı zamanda plan biLLik
ten sonra izleme ve degerlendirıne sistemini de kuracagız. Yan i plan yapınak la ka lınmayacak o 
p lanın uygulanmasının da izleme konusunda· bir sistemin konulması gerekiyor. Bölgede ki etki
lenen kesimin görüşleri a lınacak yani bu plan hazı rlanırken dışardan uluslararası girdiler oldu
gu gibi her aşamaya bölgenin kendi insanının görüşleri de girmesi gerekiyor. Işte şimdi bu aşa

malardan birisi bizim dedigirniz gibi bu vizyon. amaç. hedef konusuydu. Onu tespit ettik. Onun 
görüşnıesini. tartışmasını sizlerle oluşturacagız. Bizim i ş ak ımı şenıaınız bu. Bu şekilde planı ha
zırlayacagız ve her aşamada gelip sizlerle bunu tartışacagız. Şu anda üç ay l ık bir çal ışma süre
cinde gruplarla yapmış oldugumuz degerlendirıne sonucu biz Güneydogu Anadolu Bölgesini şöy

le görüyoruz. Bu sadece 2010'nu degi1 2023 perspektifini de birlikte karşı lıyor. Yani bizim iler
deki amaçları nıız. hayallerimiz: refahın oldugu. herkesin ekonomik faaliyetlere katılma fırsatının 

yaratıldıgı, diger bölgelerle gelişmişlik farkının azaltıldıgı. bölgede kaynak ların etkin ku llanıld ı

gı , verimlilik ve istilıdaının arttırıldıgı, gerekli ortaının yaratıld ıgı bir serbest piyasa ekonomisi
ni. ulusal ekonomiyle bütün leşmiş bir Pazar sistemi. dışa açık demokratik bir toplumsal yapının 

olabilecegi özellikle güçlü donanımlı egitilnı iş bireylerden olan bir toplumu yaratmak istiyoruz. 
Güneydogu Anadolu Bölgesinde bunu yaparken de hep çok kulland ıgı nıız bir kelime var. Sürdü-
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rOlebilir olması yani böyle bir toplumun kendi iç dinamikleri ile kendi ayakları üzerinde durma
sı gerekiyor. Yani biz Güneydogu Anadolu Bölgesini böyle görmek istiyoruz. Acaba bu görüşle

rimiz dogru mu? Onu da sizlerle bugün tartışacagız. Ama vizyonumuz bu. Vizyona ulaşabilme
miz için genel amacımız vardır. Bu da katılımcı yaklaşım ile bölgedeki tüm insanların yaşam ka
litesini yükseltmek. Bizim için önemli olan burada tespit ettigirniz yaşam kalitesini arttırmak. Bu 
her alanda ama iş ortamından tutun. evdeki yaşam ortamına kadar tüm alanlarda öncelikli sek
törleri belirleyerek bu yaşam kalitesini yükseltmek. Bu amaca da ulaşabilmek için hedef ve po
litikalarımız olacak. 

Temel ilke ve stratejilerimizi belirlerken özellikle dikkate alacagımız konulaı·: Uluslararası 

sözleşmeler var. Birleşmiş Milletierin sözleşmeleri var. Bunlarda dikkatle irdelenecek tabi en 
önemlisi bizim ulusal planımız. Ama temelde dikkate alacagımız şey; bölgenin kalkınmasında in
san unsurunun bizim için önemli oldugu. Bugüne kadar hep Güneydogu Anadolu Projesi denil
diginde su ve toprak kaynaklarının geliştirme projesi olarak lanse edildi ama artık bizim böyle 
bir an lay ışımız yok. GAP Idaresi olarak özell ikle 1995'ten sonra bu anlay ışımızı degiştirdik. Sos
yal Eylem Planı ve ona yönelik yapmış oldugumuz uygulamalardan elde edeüegimiz tecrübeler
den çıkardık. O zaman bölgesel kalkınma da bölgedeki insanı geliştirmeye yönelik olmalı . Dola
yısıyla o insanların ilk önce ihtiyaçlarını tespit edelim. O ihtiyaçlar neyse stratej ilerinıizi ona gö
ı·e tespit edelim. Bu da nedir? hem ekonomik alanda, hem sosyal alanda. hem kültürel alanda 
hem de mekansal alanda çevreyi koruyarak çevreyi de tahrip etmeden alınacak her karar insa
na yönelik ve bunu yaparken sürdürülebilir olmalıyız ve katılımcı olma lıyız. GAP Idaresi olarak 
bizim bölgesel kalkınmadan anladıgımız bu. buna yönelik bütün projelerimizi yapmaya çalışıyo

ruz. Tespit ettigirniz vizyon. amaç ve hedeflerde hep bu anlayı şın çerçevesinde geliştirilmiştir. 

En önemli temel stratejimizden biri bölgede istihdam imkanları yaratmaktır. Insanların biz
den bekledigi budur. Iş imkanları yaratacagız. Bunu yaratabilmemiz içinde rasyonel işleyen bir 
Pazar ekonomisini muhakkak kurmamız gerekir. Pazar ekonomisi kendi kuralları ile işleıniyor. 
Dolayısı ile bunun mekanizmalarını oluşturınaınız ve özellikle de yerel pazarın canlandırılması 

ve bunu da ulusal pazarla bütünleştirmenıiz gerekiyor. Eger bunu yapmadıgımız zaman ne istih
dam ortamlarını yaraLabiliriz ne de buraya yatırımcı çekerek istihdam yaratacak ortanıları oluş

turabiliriz. Dolayısı ile böyle bir temel ilkemiz var. 

Pazarın çözüm iletemedigi alanlarda da kamunun müdahale etmesini istiyoruz bir diger stra
teji miz. Yani burası geri kalmış bir bölgedir geri kalmış bir bölgede kalkınnıayı saglanıak istiyor
sak her şeyi Pazar ekonomisinin kurallarına bırakamayız. Onemli olan Pazar ekonomisi onun ku
ralların ı oluşturacagız ama bazen pazarın da işleyişinde aksaklıklar olabilir. aksaklıklarda dev
let ınücadeleci olma lı. özelliklede müdahale edeüegi alanlar sosyal alanlar olmalıdır. Bizim diger 
bir temel yaklaşımımız da bu. onu da şu şekilde ifade ediyoruz. Sürdürülebilir kalkınınanın ger
çekieşebilmesi beşeri, dogaı. ekonomik kaynakların uyum içinde gelişti rilmesi gerekiyor. Kay
nakların kullanımı dogayı tahrip etmeden tüm katmanlar arasında eşit dagılıınlı bir gelişme kal-
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kınınadan az etkilenen hedef grupların desteklenmesi gerekli. bu hedef gruplar nedir'? bu plan 
süreci içerisinde bunları hep sizinle tartışacagız. Acaba müdahale edecegimiz alanlar işte sula
ma içinde ki çiftçilere mi? Yoksa su lama dışı alanlarda faaliyet gösteren insanlara mı müdaha
le etmek gerekir? Kadın lar. işsizler. genç kızlar toprakları olmayan çiftçi ler gibi. Bu grup la r'ın ın 

ne kadarına nas ıl müdahale edebiliriz? Bunla rı belirlememiz gerekiyor ve bunlarla ilgili de ku
ı'umsa l yapıları oluşturmamız. gerekli düzenlemeleı'i yapmamız gerekir. Burası devletin müda
hale ede<:egi alanlar olarak görüyoruz ve devlet burada etkin rol almalı ama o etkin rolü de sa
dece yönlendirici nitelikte olmalıdır. Ve insanların iş yapma kabiliyetini geli ştirmeli ondan son
rasını tamamen onlara bırakmak gerekiyor. 

Diger bir stratejimiz Pazar' ekonomisi oluşurken mekansal yapıları oluştururken de diyelim 
ki Pazar ekonomisinin kendi kuralları ile iş lettik buna uygun olarak yatırımlar çekildi. çeşitli ya
tırımlar yapıldı. büyüme kutupları belirlendi. Ama bunları yaparken dogay ı tahrip etmeden yap
malıyız yani gelecek nesillerimize tahrip edilmiş bir doga bırakmamalıyız. Onun da tohumlarını 
şimdiden bu bölgede atmaın ız gerekiyor. Çünkü "niye böyle bir planlama yapıldı diye· gelecek 
nesiller bizden hesap sormasın. Bir yere herhangi bir tesis önerdigirniz zaman onun çevreye 
olan tahribatını en asgari düzeye indirmemiz gerekiyor. 

Planın kaynak gereksinimi önemli bir konu. Çok tartı şıldı. Tabi bu da genel bütçeden aran
maya çalışıl acak. bununla ilgili önerilerimiz olacak. konuyla ilgili iktisadi kalkınma grubumuz 
var. ça lışma lar yapacak. Ama sadece kendi sınıriarım ız içerisinde kalmayacagız uluslararası im
kanlarda aranacak. Çünkü burası hassas bir bölge ve bu bölgenin çok da kaynagı var. Uluslara
rası finans kuruluşları da ilgi duyuyor onları ilgi duyacakları alanlarda çekip finans açısından 

yeni kaynaklar gerekiyor'. Sadece de devletin imkanlarına bırakmamak gerekiyor. Belki 89 Mas
Ler Planından ayrılacagımız nokta bunlar olacaktır. Kendi bütçemizden olabildigince yararlana
cagı z ama uluslararas ı finans kaynaklarını da yönlendirmeye çalışacagız. 

Tabi bu arada müdahale etmemiz gereken bir alanda 10 yıldır yaşanan burada ki bir sosya l 
yara ve onun getirdigi negatif gelişmeler. Bunlara müdahale etmemiz gerekir. Ona da acil istih· 
dam projeleri dedik. Hazırlayacagımız planda öncelikle müdahale etmemiz gereken alanlar var. 
Bunu ulusal serveti koruyarak geliştireGegiz. geliştirirken de özellikle beşeri kaynakların ekono
mik faaliyetlere katılmasını saglayacak acil istihdam projelerini muhakkak öncelikli gündeme ge
tirmemiz gerekir. o sosyal yaraları kapatabilmek için. Şimdi bunlar bizim genel amaç ve strat.e
jimiz. Bu amaç ve stratejimiz 16 adet amaç setimiz ile gerçekleştirilecek. 

Bunlardan 1. si: sürdürülebilir büyüme ve gelişme altyapısını oluşturmak . Temel şey: hem 
çevre boyutu hem de sosyal açıdan kalkınınay ı saglamak istiyorsak. iktisadi gelişmeyi birlikte 

oluşturabilmemiz gerekiyor. Fiziki. beşeri. iktisadi alanlarda sürdürülebilir büyüme ve gelişme 

altyapısının saglanması gerekli. Bunu saglamadıgımız zaman ekonomik kalkınınayı geliştireme

yiz. Her ilin her alt bölgenin farklı özellikleri var. Yani Güneydogu Anadolu Bölgesi homojen de-
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gildir. Her alt bölgenin hem sosyal açıdan. ekonomik açıdan hem de insan kaynakları ve serma· 

ye açısından özellikleri farklı. Dolayısı ile yap ılacak müdahalelerde bölgelere göre farklı olacak. 

Yani Kilis'e yapılacak müdahale ile Şırnak'a yapılacak müdahale farklılık gösterecek. Bunlar 

için gerekli ça lışmaları yaparak politikaları oluşturacagız. Bu amaç sizce de dogru mu? 

2. amacım ız: bölgeler arası ve bölge içi gelişmişlik farkını azaltmak. Güneydogu Anadolu Böl· 

gesiyle diger gelişmiş bölgelerimiz arasındaki uçurum gün geçtikçe artıyor. Bunu mümkün oldu· 

gu kadar azaltma lıyız. Hemen ortadan kaldıramayız. Böyle bir iddamız yok. Planda 2010 yılın· 

da bu aradaki fark ortadan kalkacak diye yola çıkmıyoruz. Mümkün oldugu kadar azaltalım . 

Ama önemli olan:bölge içi gelişmişlik farkı. Gaziantep ile Siirt'in gelişm işli k seviyesi birbirinden 

çok farklı. Arada da uçurumlar var. Bölge içindeki gelişmişlik farklarını da azaltmamız gerekir. 

Dolayısı ile yapacagımız müdahalelerde buna göre olmalı ve bu planda ortaya çıkacak . h ükü me· 

Le sunacagımız önerilerde de böyle bir yaklaşımımız var. 

3. amacımız: Pazar ekonomisini geliştirecek önlemler almak ve ulusal pazar ile bütünleşme· 

yi saglamak. Daha önce ki genel stratejimizde de belirtm i ştik. Serbest piyasa ekonomisinin ku· 

rallarını oluşturmamız gerekiyor. Eger bunu saglayamazsak ne iş imkanı saglayabiliriz ne de 

buradaki sosyal ka lkınmayı. Muhakkak bizim piyasa ekonomisini iş leı· hale getirmemiz gereki· 

yor. Bu olmaz ise bölgesel kalkınınayı unulmamız gerekiyor. Özellikle buna önem veriyoruz. Re· 

kabeLçi bir ortamın yaratılması lazım . 

4. amacımız: kamu ve özel kesim işbirligini güçlendirmek ve yerel girişimciligi desteklemek. 

Girişim çok önemli. Insan larımızın girişimci bir ruhu var. Bu kaybolmak üzere ve bunu yeniden 

yaratmalıyız. Ozellikle yerel giri şim potansiyeli çok fazla ama destekiere ihtiyacı var. Bu destek· 

ler farklı farklı olabilir. Bunların tartışılması gerekiyor. Bunlar sadece mali destekler olmamalı . 

Ayni destekler de var. Mesela: bilgi destegi olabilir. dünyadaki gelişmeler anlatılabilir. Nerede 

ne yatırım olanakları var? Bir yatı rım yapılırken nelere dikkat edilmeli? Müdahale etmektense 
yönlendirici faaliyetler devletin görev kapsamı içinde olma lı . Bunun da kamu-özel işbirligi şek· 

linde yapılmasında yarar görüyoruz. Her şey i devletin sırtına yüklemememiz lazım . Çünkü. böl· 

gesel kalkınmanın 3 tane ayag ı var. Bunlardan biri devlet. ikincisi özel sektör. üçüncüsü de halk. 

Her üçü de kalkınınayı paylaşmak zorunda. 

5. amacımız: su. toprak ve biyolojik kaynak ların verimli ve sürdürülebilir kullanımını sagla· 

mak. 

Serbest piyasa ekonomisini oluşturmaya ça lışırken de dogayı tahrip etmek istemiyoruz. 
özellikle bölge: su . toprak ve biyolojik kaynaklar açısından çok zengin. Kaynakları nasıl verim· 
li kullanılacagının yollarını bu lma lıyız. Koruyalım ama kullanalım . Katı bir koruma an layışımız 

olmamalı. 
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6. amacımız; gıda gilven ligi ve gilvenirligini saglamak. Bu da çok önemli. Dünya 21. Yilzyı la 

hazırlanırken gıda gilvenligine çok önem veriyoı ·. Bununla ilgili çalışına lar yapılıyor. Bölgede gı
da gilvenligini ve gilvenirligini saglamadıgım ız zaman tarımda da yet.erli gel işmeyi oluşturama

yız. Gerekli mekan izma ların sadece Gilneydogu Anadolu Bölgesi için degil tilın Türkiye için bu
lunması gerekiyor. Bu amacımız tilın Türkiye'yi ilgilendiren bir konu. 

7. amacımız: sosyal kalkınınaya yönelik. Dezavantajlı grupların kaynaklara erişimi ve karar
lara katılımını kolaylaştırmak . Piyasa ekonomisini oluşturacagız ama piyasanın çalışmadıgı 
alanlara da devletin mildalıale etmesi özellikle de sosyal alanlara girmesi gerekiyoı·. Dezavan
taj lı guruplarıo yani gilçsilzlerin . kalkınmadan fazla yararlanaınayan kişilerin kaynaklara eri şi

mini ve kararlara katılma ların ı saglaınak. Bunun modellerini muhakkak oluşturmaın ız gereki· 

yor. Bu aynı zamanda hem katılımcı planlama anlayışının bir geregi hem de tabanda demokra
sinin oluşmasında önemli bir amaç. Hedef guruplarıo kalkınmadaki etkin rolil nasıl ol malıdır? 

Bunu tartışma lıyız. 

8. amacımız; cinsiyet dengeli toplumsal gelişme silrecini gilçlendirmek. Bu da bölgenin sos
yal yapısı ile çok ilinti li. Sosyal yapı dikkat.e alınarak . bireysel davranışları kısıtlayıcı ortamla
rın önilnil açmalıyız. Özellikle kadınlarıınızın . genç kızlarımızın bu kalkınma silrecine katılınası 
için hangi araçlar. modeller ve uygulamaya dönilk projeler ilretıneliyiz. Bunlarla ilgili GAP Ida
resinin deneyimi var. Özellikle ÇATOM larla Gilneydogu Anadolu Bölgesinde çalışmalar yapıyo

ı·uz. O ı·ada edindigirniz bazı deneyimler var. Bunların bu planda mutlaka irdelenmesi lazım. 

9. amacımız: bölgenin kurumsal kapasitesinin gilçlendiril ınesine yönelik. Yani biz hem sosyal 
alanda. hem de iktisadi alanda çalışınalaı· yapacagız ama bunu hayata geçirecek yapı kurum

lardır. Do lay ısı ile kurumlar ı daha etkin hale nasıl getirebiliriz? Hem finans hem de personel açı

sından. Bun ların yollarını bulmalı ve kapasitelerini geliştirmeliyiz. 

1 O. ve 11. Aınaçlarımız. proje ekibi olarak çok fazla önem verdigimiz. öncelikli aınaçlaı·ıınız
dan. Egitim ve saglık. Bölgenin her alanda örgiln ve yaygın egitiminin geliştirilmesi çok önem
li. Hem sanayi alanında hem de tarımda kısacası her alanda egitim faaliyetlerine çok fazla önem 
vermeliyiz. Bununla ilgili ilst ve alt yapıları oluşturmalıyız. Saglık standartlarının hem personel 
hem de fiziki altyapı açısından. Bu konudaki görilşlerinizi bekliyorum. 

12. amacımız: 89 Mast.er Planında pek dikkat.e alınmayan . o zamanın şartlarında taı'Lışılma

sı ınilmkiln olmayan kalkınmada ve toplumsal bütilnleş silrecinde killtilrel birikimden yaraı·Jan
ına. Gilneydogu Anadolu Bölgesinde ve hatta bunun alt bölgeleı·inde çeşitli kil ltilrel birikimler 
var. Bu birikimlerin de muhakkak plana yansıtılması gerekiyor. Çilnkil. bu birikimler bize mil· 
hendislik açısından yapacagım ız bazı mildahalelere daha dogru kararlar vermemizi saglar. Ta· 
bi aynı zamanda tarihi varlıkların tanıLılması gerekiyor. Bu zenginlik burada var. Bunu ekono

mik ve sosyal alanda olmak ilzere her alanda kullanabiliriz. 
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13. ve 14. amaçlarımız: Bölge planlamasının bir boyutu olan mekansal planlama ile ilgili. Ya
ni. ekonomik. sosyal. kültürel alanlarda. çevre boyutunda kararlar alacagız. Bu kaı·aı· lar mu
hakkak kentlerde ve kırsal alanlarda yer seçimine yönelik karalar olacak. Gel işmesi açısından 

bölgedeki bazı kentlere daha çok önem verilecek. bazı kentlerin fonksiyonu degişecek. Mekan or
ganizasyonundan ifade eLLigirniz bu. özellikle yerleşmelerin büyüklük ve yıgı lma la ı·ında ekono
mik. sosyal çıkarımlar saglamak istiyoruz. Gaziantep'in. Şırnak'ın. Diyarbakır'ın yani her ilin. 
her kentin bölgeye kaLkısı farklıdır. Bunları iyi irdeleyip yatı rımları bölgeye çekmek. konut. rek
reasyon. sanayi, hizmetler açısından arazi kullanım kararlarını almak ve planlamak önemlidir. 
Bunun bütünleşmesini mutlaka saglamamız lazım. 13. ve 14. amacımız iç içe girmiş. Kentle kı
rm fonksiyonlarını iyi tanımlamamız gerekiyor. Ama bizim genel yaklaşımımız bunların bir bü
tünlük içerisinde ele alınması. Ekonomik ve sosya l kalkınınayı gerçek anlamda saglaınak için: 
kır ile kent arasındaki ilişkinin dogru kurulabilmesi gerekiyor. Şu anda dünyada bir ag sistemi 
ta rtış ılıyor. Kendi ulusal sistemimize bu aglal'la baglan ırken u luslararası pazarlara da baglanı

yoruz. Yeni gelişen teknolojik gel işmeler var. Eger 10 yılın planını yapıyorsak bunları da dikka
Le almamız gerekiyor. Bunları yaparken çevreyi koruyacagız dedik. Bununla ilgili bizim bir öne
ı·imiz var. Amaçlarımızdan biri çevre yönetim sistemini kurmak. Tabi bu uzun vadeli bir vizyo
nun içersinde olması gereken bir şey ama biz en azından bunu 8 y ıl içersinde hiç olmazsa çev
re yönetim sisteminin altyapısını oluşturalım. Bizden sonra gelecekler bunun devamını saglasın . 

15. amacımız: çevre yönetim sistemini oluşturmak. Ekonomik ve sosyal kalkınma kararları 
alınırken dogayı koruyan ve çevre parametresini dikkate alan bir yaklaşımın sistemini oluştur

mak temel hedeftir. bu amaçta. 

16. amacımız: bölgenin tarihi ve kültürel varlıkla rını korumak. kurtarmak ve degerlendirmek. 
Bölge bu açıdan çok zengin. Turizm sektörü bölgenin kalkınmasında etkin bir sektör olabilir. 89 
GAP Master Planında özellikle su ve toprak kaynaklarına dogru gelişim agırlık lı olmuştur. Fakat 
diger agırlıklı sektörde turizm. Potansiyeli çok yüksek. Her ilin bir kültür zenginligi var. Bunla
rı iyi degerlendirebilirsek turizm belli kentlerimiz için ekonomik açıdan önemli biı• sektör olabi
lir. Yeni plan yaklaşımımızda biz buna önem verecegiz. Adıyaman. D iyarbakır. Mardin ve Siirt'in 
bu yönde çok degerli kaynakları var. Bunların degeı·lendirilip ekonomiye muhakkak kazandırıl
malı. 

Şimdi proje ekibi olarak 16 tane amacımız vaı·. Plandan beklentimiz: ekonomik yapıda degi
şimi saglamak. bölgede yaşam kalitesini yükseltmek. sosyal. ekonomik ve çevre boyutlarını bir
likte ele alarak gelişmeyi saglamak. istihdam imkanlarını arttırmak. 

Biz bu ça lışmayı yaptıktan sonra ilgili kesimlere tartışmaya açtık. ilk önce Ankara'da 13 Ey
lül'de bir toplantı yaptık 20 Eylül'de de Diyarbakır'da. Ankara'da yaptıgımız; proje ekibi ve uz

manlar dışında tartıştık yani biz bu çalışmaları yaparken bazı şeyler gözümüzden kaçabiliyor. 
Çünkü ça lışmanın içine girince insan kendini kaptırıp o bilginin içersinde dagılıyor. Dışarıda ki 
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uzmanlar nas ı l görüyorlar yaptıgıınız ça lışına la ı' ı ona yönelik bir toplantı. Bir de 20 Eylül' ele Di· 

yarbakır"da biı' toplantı yaptık. O toplantının amacı bölgede her ilden beşer kişi çagırdık ilgili 

sektörlerden. 20 Eylül'de ona yönelik bir toplantı yaptık. Hem Ankara'da ki yaptıg ıını z toplantı· 

da hem D iyarbakır'da ki bölgede yaptıg ıın ız uzmanlar toplantısında bazı sonuçlaı' o ı'taya çıktı. 

Ben onlal'l da size burada söylemek istiyorum. yani paydaşlar bizim yapmış oldugumuz bu ça· 

lışmay ı nasıl görüyo ı'. Onlara göre öncelikle sektörler muhakkak egitim. saglık. turizm ve altya· 

pı olmal ıdır. Alt yapı derken kıı'sal kentsel a ltyapının yanında su lama altyapısı yani ta nma agır· 

lık veriyorlar. Hem Ankara'da hem Diyarbakır'da yaptıgımız toplantılarda egitim ve saglık önce· 

likli sektörler olarak çıkmıştır. Bir de istihdam imkanlarını saglaına. Eksik bıraktıgıınız nokta. 

proje yönetimi. Ayrıca istihdam imkan ları arttırıcı projeleri daha ön plana çıkartınam ız gerekti· 

gi öneri ldL Diger bir eleştiri . kültür varlıklarına yönelik zaten amaçlarınız var ama bunu biraz 

daha ön plana çıka ı'tın yönünde. Diger bir konu planın uygulanınasında hükümet dışı kurumla· 

rın rollerinin iyi tanımlanmasıdır. Yani sanki plan yine kamu kuruluşları ile uygulanacakın ış gi· 

bi izienim yaratı lıyor. Sivil toplum örgütlerinin rolü ne olacak? pek iyi tanıınlanmad ıgı belirtildi. 

Bu yönde hem Ankara'da hem Diyarbakır'da yapmış oldugumuz toplantılarda ortaya çıkan bize 

yönelik olan eleştiriler bunlar. Bu yönde de bugün burada yapacagı mız tartı şınalarda görüşleri· 

nizi almak istiyorum. Bizim iletişim adresleriınizi vermek istiyorum. Daha önceki 29 Mayıs' ta 

yapmış oldugumuz toplantıda söylemiştik. bilgisayar ortaınında bize ulaşabileGeginizi. Bilgisa· 

yarda bizim bir web sayfa m ız var "gapplan.org" diye ona girerek yapmış oldugumuz bütün ça· 

lışına lal'l orada görebilirsiniz. Her gelinen aşamayı o bilgisayara yüklüyoruz bilgisayar kullan· 

ma a lışkanlıgı olan rahatlıkla bunu okuyup görebilsin diye. Görüşlerinizi almak konusunda e· 

mail adresimiz de var özb ilen@gap.gov.tr diye Buradan görüşlerinizi her an bize gönderebilir· 

sin iz. Anında görüşleriniz ilgili grup yöneticilerine iletilecek ve cevap verilecek. Bu imkanları ol· 

mayanlar telefonla. fakslalar da bize ulaşabilir. Tabi biz de size top lantılarl a. bültenlerle ulaş· 

maya çalışacagız. Konuşmaını burada sonuçlandırmak istiyorum. ama bu 16 amaç sizce dogru· 

mu dur. O konuda eleştirilerinizi. görüşlerinizi bekliyoruz ve bunun içerisinde Kil is'in yerini lüt· 

fen tan ıınlayın . Bu 16 amaç. Kilis'in gelişmesine yardımcı olacak mı . bu .bizim için çok önemli. 

Projede çalışan arkadaşlarıının yapacagı degerlendirme de yapacagın ız katkılar dikkate alına · 

cak. Ankara'da yapacagımız toplantıl arda. diyeGegiz Kilis'te yaptıgımız toplantı da şu sonuçlar 

çıktı. Bu planı ortaya koydugu amaç. hedef ve politikaları yeniden gözden geçirmemiz gerekli di· 

ye. Dolayısı ile etkin katkınızı bekliyoruz Tabi bu katkı sadece burada sınırlı kalmamalı. Biraz 

önce verdigim iletişim araçları ile her zaman bize iletebilirsiniz. beni dinlediginiz için hepinize te· 

şekkilr ediyorum. katkıların ızı bekliyoruz. 

Bir hatırlatma daha yapmak istiyorum. size daha öncede söyledigirniz gibi 29 Mayıs'ta Ki· 
lis'te yaptıgımız toplantı kitap haline geldi. Tüm toplantıya katılanların adreslerine postalanacak 
yakında hepinizin eline geçecek. 
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Aziz ARSLAN- (tl Tapu Kadastro MüdürJügü Şube Müdürü) 

Oneelikle hepinizi saygı ile selamlıyorum. Sayın V alim. d~erli GAP Idaresinin yöneticileri ön
celikle böyle bir toplantıyı düzenlediginiz için ve bizi çagırdıgınız için ayrıca teşekkür ediyorum. 

Dün bize veı·miş oldugunuz GAP kalkınma planı ça lışmalarını okudum. Bu plan üzeı·inde ki 
düşüncelerimi kısaca özetliyorum. 

Plan sekiz aşamadan oluşuyor. Kalkınma ihtiyaçlarını sını rlanması ve bel irlenmesi ifade edi
liyor. Bu hedef amaç olabilir ama kalkınmanın bize göre hiçbir sınırı ve tahlili olamaz. Yan i sını
rı belirtmek dogı·u bir plan d~ild ir . Katılımcı ve demokrat yaşam biçiminin belirlenmesi ifadesi 
çok dogru bir görüştür takdirle karşı lıyoruz. Insani kalkınma ekonomik. sosyal. kültürel agırlık 

olabilir ama acaba sadece ekonomik kalkınmadan bahsedilmiyordur. Ekonomik ve insani kalkın
manın boyutu çok daha geniş evrensel bir tanım Leşkil etmektedir. Bir söz vaı· Batı'da ki düşü
nürlerin bazıları diyor yani insanların mutfak veya wc arasında bir boru olmadıgı bir canlı ınalı

luk olmadıgı ifade ediliyor. Vizyon refah olarak tanımlanmaktadır 21. asrın medeniyeL anlayışı , 

sadece refah d~il özgür insan. özgür toplum ve hem ı·efah yönünden hem de düşünce yönünden 
özgür toplumu gösteriyor. hedefl iyor. Vizyon sadece refah olarak belirlenmesi bize göre yavan 
kalmaktadır. Genel amaçları içerisinde yaşam kalitesini yükseltmek, yaşam kalitesini yükselt
mekten kasıL acaba nasıl bir model nası l bir insan prototipi hedeflenmektedir. Onun örneklen
mesi pratik olarak somut olarak gösterilmesi gerekir. Temel ilke ve stratejiler bölümünde Avru
pa Birliginin sekizinci beş yıllık kalkınma planı 2023 hedef alınmaktadır . Pazar ekonomisi. böl
gesel uluslararası bu zaten herkes tarafından bilinen hedeflenen konu la ı·dır. Bunun ayı·ıca plan
larda sanki yeni bir şeymiş gibi arz edilmesi bize göre fazla. Ama Pazar ekonomisinin günümü
zün koşullarında en iyi ekonomik sistem olduğu herkesçe malum. Bu planda biz sünger istihdam 
projelerinden bahsedilmiş tabi sünger istihdam projelerini ben okudugumda şahsen nedir açık
lanmasını anlamadım. Dokuzuncu sayfada sünger istihdam projeleri diye açıklama var. Bir çok 
yerlerde gerekli düzenlemeler yönlendirmeler gibi ifadelere çokça yer verilmektedir. Bu tarz bir 
düşünce bir plan bize göre afati. soyut kavramiard ır. Gerekli. hangisi gerekli. hangisi gereksiz 
bunların huzura açıklıga kavuşturu lması gerekir. Iktisadi faaliyetlerde gelirler çeş iLiendirilecek

tir derken hangi gelirlerin çeşitlendiril~ini planda. projede belirtmek gerekir. Politikalar kıs

mında pazarlama kanalları geliştirilerektir denmiş tabi ki bunu nasıl olacagın ı da izah etmekte 
yarar var. Gene sayfa 13'te kentsel informal sektör. formal üretim tabi bu birazda Ingilizce kat
tıklarından dolayı her halde özel sektör. kamu sektörü denmesi gerekirken informal veya formal 
denmesinin ne deı·ece d~erlendiriliyor veya o planı güzelleşti riyor bilemiyorum. 

Bitkisel. hayvan yem kaynakları geliştirilerektir deniyor. Bu da günümüzün çok önemli bir 
problemidir trans genetik dedigirniz yani çagımız da bazı gıda daha ziyade tarım ürünlerinin ka
litesinin büyüklügünün geliştirilmesi yönünde çalışma lar bilimsel araşurmalar yapılmaktadır. 

Bu Batı toplumunda çok bazı kuruluşlara diyelim ki bir salatalıgın . üzümün. karpuzun genleri-
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nin deg işti rilmek sureti ile daha iyi bi r veı'im elde edilmesi amaçlanmaktadı r. Heı' halde bura
daki projeden kastediliyorsa da görüş olarak ta ifade edeyim. Şu anda Batı t.oplumunda genleri 
degiştirilmiş her türlü gıdanın benimsenmedigi sa~lıklı olmadı~ı kanaatine varılmıştır. 

Bunun için Tarım II Müdürlü~ümüz. gerek Tarımsal üretimi Geliştirme Proje Genel Müdürlü
~ü bu konu larla do~rudan do~ruya zaten bu faal iyetleri geliştirmekted ir . Tarım Bakanlı~ımızın. 

Köy Iş leri Bakanlı~ımızın bu konuda ça lışmaları devam ediyor. Ama benim merak etti~im GAP 
idaresinin bu kuruluşumuza katkıları ne oluyor veya da hangi yönde destekliyor onu da belirt· 
meleri gerekir. Bize göre bu projede en güzel hedeflerinden birisi taşlı arazi lerin ekonomiye tarı
ma kazandırılması çok güzel bir düşünce. Gönül istiyor ki bunun örneklerini görelim. Kilis'te de 
yo~unlukta çok taşlı tarlalar var. Optimumizasyon tabi buda en uygun en iyi hali olarak deger
lendiı'iliyorsa da bu projede sanki bir yeni bir bilimsellik belirtmek istemiş buda daha anlaşılır 
bir vaziyette oluı·sa daha güzel olaca~ı kanaatindeyim. 

Gıda güvenirl ili~inden bahsedildL Bunu yalnız örnekleri ile göstermediniz şimdi tab u son za
manlarda a ldı~ımız ilaçlarda ve gıdalarda üretim tarihine ve son tüketim tarihine bakmaktayız. 
Ancak çogu yerlerde bu tarihierin sa~lı klı olmadı~ı söyleniyor bu konuda acaba araştırmalar ve
ya örnekler katkılar ne olacak bunlarda belirtilmesi gerekir. Gıda prodeksi diye bir cümle sarf 
edilmiş tabi ne anlama geldigini affınıza sıgınarak söylüyorum. Ben Istanbul Yıldız Teknik Üni
versitesi mezunuyum bu plan ve projeyi okudugum da çok anlamadıgım cümleler ve kelimelerle 
karşılaştım. Katılımc ı bir planın halk tarafından kamu tarafından okundu~u zaman ne derece 
anlaşılaca~ın ı takdirlerinize bıı'akıyorum . 

"Toplumsal mekanizmalar geli ştirilecektir" şimdi bu seçim beyannamesi midir hangi t.oplum
sal mekanizma ların geliştirilecegini sayın başkan bunları izah etmek lazım. HDK. işte bu hükü
met dışı kuruluş lardan hangi kuruluşlar oldugunu. bu kuruluşlardan ne kadar yararlanması ge
rektigini şu t.oplantıya baktı~ ımız zaman da sadece Sayın Ozçilo~lu var diger meslek odaları ve
killerin i veya temsilcilerini göremiyorum. Tekrarlanabilir bir modelden bahsedilmiş tekrarlana
bilir bir modelden kasıt onu da çıkaramadım . Kız çocukları cinsiyet dengeli kalkınma. arkadaş
lar cinsiyeLle ne alakası var. Türk kadın larının hepsi birdir bunun proje olarak degerlendirilıne

si de artık Türk t.oplumunda kadın erkek eşitli~i diye bir konumu var. Ama Güney Do~u'da kız 
çocuk larının okulu gönderilmemesi gibi bir konu var ona deginebiliriz. Yeni degerierin benimsen
mesi. yeni degerler hangi degeı'lerdir yani bun ları benimsetmek için t.opluma en azından açıkla
mak lazım bu bir modamıdır. bir gelişmemidir, bu bir film midir. tiyatromudur neyi hangi deger
ler. 

Sosyal degerlendirme analizleri yapılacak deniliyer sosyal degerlendirme analizleri arazi kul
lanımı planı çok iyi ama arazi kullanımı planı çok güzel bir düşünce ama bunun gerçekleştiril· 
mesi çok zor. Kentsel arazi kullanımı. kentsel arazi ku llanımının yetkisi tamamen belediyelere ve 
yerel yönetimlere aittir. Acaba GAP Idaresi veya başkanlıgı bu konuda hangi katkılarda buluna-

15 



cak nasıl degiştirecek şimdi Kilis'te ki kentsel arazi kullanılmasının GAP Idaresinin işlevi nedir. 
Ne katkısı olabilir ne yapmıştır. Kentsel ve kırsal. sosyal donatılar ne demek bu egitim.sa~lık. 
kültür. kurum kentsel ve kırsal donatı ne demek şimdi ben bir yerde evim i donatırım ve bu sa

lonu bir şeylerle donatırım ama şehri ne ile donatıyorsunuz. Yani şimdi kentsel ve kırsal donatı
lardan egitim. sa~lık, kültür. hastaneyi. hapishaneyi bunlar hep donatıyorlar mı böyle algılıyo
rum. Hayır bunlar bir egitim kuruluşudur yani donatı ismi vermekle bir plan proje yükseklik bir 
şey kazandıramıyoruz ki. Kırsal konut kalitesi şimdi yükseltecegiz diyorum kırsal konut kalitesi 

kırsal konutun resmini çizin. planını çizin. projesini getirin o kırsal konutta oturan vatandaşın 
sıkıntılarını söyleyin. isteklerini, arzuların belirtin. Ve bu istek ve arzular do~rultusunda yeni bir 
konutun şemasın ı planını çizin bu ihtiyaçlara cevap verecek bir konutu gösterin tamam bu pro

jenizi biz eleştirelim. Burası eksik olmuş. ahır burada olması lazım veya da pencere şurada ol
ması lazım yok ki öyle bir şey. Kırsal konut kalitesini yükseltelim. Çevre yönetim sistemi bu sis
temde üç tane ced yazılmış vatandaş bir tane çedden kurtuldu üç tane çed yazılmış. stratejik çed. 

çed. ön çed .. arka çed şimdi arkadaşlar çed dedi~imiz çevı·e etki degeriendirmesi raporu yani 

herhangi bir özellikle sanayi tesisi diyelim ticarethaneterin çeVI'e. do~a. zarar vermemek için gü
rültü. patırtı insan sa~lı~ına zarar vermemek için bir rapoı· tanzimidir. Şimdi eger siz tutarda bu 
çevre ile ilgili her türlü çalışmanın bir engel veya sorun oı·taya çıkarttırırsanız o zaman kalkın

ma degil tamamen önleyici bir tedbir almış olacaksınız. 

Şimdi bu şeylerden sonra şunu ifade etmeliyim. Bu plan ve proje daha do~rusu bir empoze 
edilme durumudur. Yani kabul ettirme ama bizim arzumuz ise kooı·dinatörlerine ve GAP Idare

sinin daha ziyade öncelikle verileri, tabanları . görüşleri halktan alması gerekir. Hani katılımcı 
budur bana göre bu proje Ankara'da düzenlenmiş. Bir kısmı takdir ediyorum araştırmışlardır in

celemişlerdir ama a~ırlıklı olarak kendi düşünce ve fikirleridir. Mesela öneri olarak söylüyorum 
şimdi Urfa'da en çok söz edilen nedir bir Urfa biberi. Urfa biberi konusunda bir araştırma ince

leme herhalde daha somut daha güzel bir örnek. Diyarbakır karpuzu. Kilis'in üzümü zeytin i. An
tep'in fıstı~ı. Siirt'in kilimi bu konular halkımızın gündeminde olan konulardır. Bu konularda bir 
araştırma inceleme yapılsa daha iyi olur. daha sa~lıklı olur. Bir di~er önerim bir Güneydogu Ur

fa'da bir aşiret konusu var. kabile var. soy ismi var. Yani aşiret baglarının iyi tarafları. kötü ta· 

rafları. dezavantajları. avantaj lı durumları incelenmiş midir. 

Diger bir önerim tarlaların ihtilafları mülkiyet konuları var bunları incelenmiş midir. Acaba 
Güneydo~u'da ki bu tarla yüzünden çok kan davaları. saglık konusu deniliyor. Saglık konusu da 

çok önemli tabi insan açısından doktor. eczane. hastane ve hasta dörtlüsü var. Doktorla. eczane 

ile. hastane ile. hasta ile ilgili gerekli bütün şikayetler sorunlar bilinmekle beraber bunlarla ilgi

li ne yapılabi lir. Sonuç olarak şuraya getiriyorum yani projelendirmenin bu kadar büyütülmesi
ne gerek yok bir alt yapı var. bir sosyal durum var. bir ekonomik yapı var. Alt yapının temel so

runları yol. su ve elektriktir. Sosyal yapı zaten biliyoruz okuldur bugün Türkiye'de çok okul var 
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ama bugün Gaziantep'te bir sınırta 80 ki şi var siz buna bir çare bulun. hastanelerde hastalar 
ilaç alam ıyor buna çare bulun. Ekonomik durum da yine. 

Diger bir üzerinde durduguın konu bir toplumun bir inanç. din sistemi vardır. Acaba bu plan 
ve projeler düzenlenirken. araştıı·ılırken . inançları. göı·üşleri. dinleri ile ilgili dikkate deger bir 
şey alınmış ınıdır veya degerlendirilmiş midir. Buna öncelik verilmesi lazım . Kusu ı·a bakmayın 

biı·kaç dakika daha vaktinizi alacagım Türkiye'de bugün 2000 tane kütüphane 400.000 tane 
kahvehane var. Acaba GAP Idaresi 2000 kütüphane ile 400.000 kahvehaneyi karşılaştırdıgında 

halkımızın bu kahve köşelerinden nasıl çıkarılacagını. hayata nasıl kazandırılacagı için bir ince
leme. araştırma. projelendirme yapsalar daha iyi olmaz ını. Anlatım sadeligi olmas ı lazım Pro
jeleı·in Kilis'le ilgili arkadaşlarıınızın şimdi biz görüyoruz Kilis'te bir GAP ldaremizin çok güzel 
eski tarihi ile valiınizin kazandırdıgı bir ÇATOM var. Acaba bunun dışına Kilis vilayetinde GAP 
Idaresinin somut olarak bir işlevi. etkinligi, projesi, kaLkısı var mıdır. Bir örnek verilebilir mi. 
Şimdi Kilis'in ya pılaşması. temizligi, imarı konusunda GAP Idaresinin katkısını ögrenmek istiyo
rum nerede bu Sayın Belediye Başkanımız burada olsu siz bugün Kilis'i gezdiniz. Kilis'in yolla· 
rı. asfaltları . caddeleri tamamen kabul etmek l azım kirli temizlik sorunu atık su nerede acaba bu
na akıl verilmiş mi. Dogaı gaz Kilis"ten geçmiyormuş bundan GAP Idaresinin bilgisi vardır her
halde. Suriye sınırından 877 kilometre. Suriye sınırdan 877 kilometre peki soruyorum şimdi. 
Güvenlik açısından heı· ne kadar yapılmışsa da esasen ekonomik önlernde kaçakçı lıgı önlemek 
için 500 metre gen işliginde 877 kilometre mayınlı saha vardır. Ve tahminimize göre tabi mate· 
matiksel olarak 350 bin dönüm araziyi kapsamaktadır hepside çok degerli araziler. Ölü toprak· 
lar şimdi kaçakçılıkta o lmad ıgına göre peki 350 bin dönüm arazi bir küçük Avrupa ülkesi kadar 
bir yer. Peki GAP Idaresi siz toprakların yeniden tarıma kazandırılması konusunda bir proje bir 
ça lışma faaliyetiniz var mıd ır? Bu konuya el atabiliı· misiniz.? 

Sonuç ola ı·ak şunu diyorum hiçbir proje ve hiçbir plan gerçekleşen bir plan kadar olamaz. Şe

hircilere de. GAP Idaresinin yöneticilerini de. plancılara da şu soruyu soruyorum. Siz bir pilot 
bölge tespit edin siz şu kasabın ın yolları trafik yolları dedigiıniz yolları otopark olarak kullan ıl

ınasın . yaya kaldırımlarda esnaflar tarafından işgal edilınesin. Böyle bir caddeyi, böyle bir so
kagı . böyle bir şehri gerçekleştirebiliyoı· musunuz. Birecik hepimizin bildigi bir kent hepimizin 
bildigi bir şey peki Birecig'in çevre sorunu diyoruz. Birecig·e gidiniz Birecig'in tüm katı . çöplük 
hepsi ne vaı·sa Fırat'ın kenarında dizilidir. Kanalizasyonda zaten Fırat' ın içine akmaktadır peki 
bu durumda hangi çevreden. hangi temizlikten bahsedecegiz. Dinimizce temizlik imandandır de· 
nilmesine ı·agınen . camiierimize baktıgıınız zaman ayn ı konu ları görüyoruz bunların incelenıne· 
si lazım. Bir belediye başkanına sorum şu siz 8-9 katlı bir i ş hanı projesine izin verirken inşa
ata izin verirken veya da 8-1 O katlı bir apartınana izin verirken yani en az 40 daiı•eli bir iş yeri 
veya ev olursa siz sorabilir misiniz ki bu iş veya inşaat bittikten sonra 40 tane arabanın otopark 
yerini gösterebilir misiniz. 

Çok teşekkür ederim sabırla dinlediginiz için. 
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Mehmet ÖZÇILOCLU- (Kilis Sanayi ve Ticaret Odası Başkanı) 

Bu toplantıyı düzenlediginiz için GAP Idaresine teşekkür ederiz. 

Anlattıklarınızdan iki şey anladım. istihdam ve sosyal yaşamın geliştirilmesi. Bunun her iki· 
si içinde yatırım şart. Yatırım içinde artık devletin yatırımdan elini çekmesi diyoruz ama en çok 
sevindigiıniz bir konu devlet artık yatırımdan çekiliyor ve özelleştirilıneye geçiliyor. Bunun için· 
de yatırım şart deıniştik. devletin yatırım için teşvik verınesi gerekir. Yatırımcı bir tüccar veya 
sanayici kendi cebindeki parayı harcayıp da istihdam yaratamaz. Bunun için mutlaka devletin 
teşvik etmesi gerekiyor. GAP bölgesi ile Odalar ve borsalar birligi ve kalkınma bankasının bir 
danışmanlık hizmeti olacak. Bu dokuz ilde var. bu Kilis'te de var. Bunun için bir toplantı yapıl· 
ınıştı ben bu toplantıya katıldım orada da özellikle bunun Ki lis'ten başlamasını önermiştim. Pa· 
kat bugüne kadar aradan 3 sene zaman geçti bir danışmanlık kurulmadı. Şu anda bizim yatırım
cı arkadaşlarımız var. Bu yatırımcı arkadaşlarımız acaba Kilis'te ne yapabilirim bunun arayış ı 

içerisindeler. Buna biz Ticaret Odası olarak. Organize Sanayi Bölgesi olarak mümkün oldugu ka· 
dar yol göstermeye çalışıyorsak da buna mutlaka yetkili kuruluşlarıınızın el atıp danışmanlık 
hizmetini verınesi gerekiyor. Bir zamanlar her kes un fabrikası kurdu ve Türkiye'de bir un fab
rikası enflasyonu meydana geldi. Bu tip yatırımlara biı' yön verilmesi gerekiyoı' demiştim eger 
zamanın da böyle bir yön verici kuruluşlar. yatırım lara yön verecek kuruluşlar önceden böyle 
bir faaliyete geçmiş olsaydı bu fabrikalarda bu kadar olmazdı. Un fabrikası enflasyonu olmazdı. 

Bu yapılan toplantıda en çok istihdam ve sosyal yaşamın geliştirilmesi demişlerdi. Bunun yan
dın Aziz Bey arkadaşımız belirtti egitime önem verilmiyor. Ilk okuldan egitiıne önem verilip yük· 
sek okullara bu yapılacak egitimlerin yönlendirilmesi gereklidir. 

Beni dinlediginiz için teşekkür ederim. 

Nibat ACAR- (Tarım İl Müdürü) 

Sayın vali yardımcım. Diyarbakır'dan gelip de bu toplantıy ı planlayan proje ekibi. sayın ka
tılımcılar hepinize öncelikle teşekkür ediyorum. Once bu toplantı ile ilgili bir iki söz söylemek is· 
Liyorum. 

Daha öncede belirtildigi gibi burada bir toplantı yaptık 29 Mayıs'ta daha sonra 20 Eylül'de 
Diyarbakır'da bir toplantı yapıldı ve bugün de yine bir toplantı yapıyoruz. Ancak bunu özellikle 
bir tenkit olarak alınmasını istemiyorum. Ama bu toplantının arzu edilen bir şekilde yapılama
masının nedenleri var. Sayın Vedat Bey Diyarbakır·a Kilis'ten katılan olmad ıgın ı söyledi. Tabi 
şartlarını bilemiyorum biz o daveti bir gün önce. bi ı' gün önce degil bir akşam önce aldık. Yani 
19 akşamı elimize geçti 20 akşamı da orada toplantının o lacagı belirtildi. Diger bir nokta ben yi· 
ne bun ları bir şey olarak söylemiyorum ama bu toplantı la ı' mutlaka birkaç gün önceden planlan
malı ve ben ona talibiın. özellikle ilimizde ki yapılacak olan toplantının koordinasyonu birileri ta· 
rafından saglanmalıdır. lnan ıyoı'um ki katılımcılar artacaktıı' konu çok daha detaylı işlenecektir 
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diye düşünüyorum. Evet bir çok kişi ismen davet edilmiştir ancak on ların çeşitli nedenlerle ka- . 
tılımları mümkün olmayabilir. Ama buı·ada Ticaret Sanayi Odamız da olabilir. bizde olabiliriz. 
bir diger kuruluşta olabi l iı·. Eger birkaç gün önceden bu toplantının pla nlanınası bildirilirse biz 
en iyi şekilde onu organize ederiz bundan kimsenin şüphesi olmasın . Yine bunu bir tenkit olarak 
lütfen alınmasın bu bölge kalkınma projesi ilc ilgili ça lışma akşam çok vakit bizim elimize geldi. 
Ben bununda yine birkaç gün önceden bizim elimize u laştırılmasını istiyorum. En azından ken
di aramızda bir dügerlendirmenin yapılması ve inanıyorum ki burada o toplantının konan proje
lerle ilgili zannediyorum önerilen çok daha farklı olabilirdi. Aziz Bey çeşitli şeylere dügindi ben 
çok fazla onlara girmek istemiyorum. Ancak şunu belirtiyorum GAP Projesinin dokuz ilinden bi
risi Kilis ama diger ilieri bilmiyorum ama Kilis biraz kenarda kaldıgı için bu projede de arzu edi-
len etkinligi gösteremiyor veya alamıyor diye düşünüyorum. · 

Oneelikle bu nereden çıkıyor onu belirtmek istiyorum. Sizde belirttiniz daha önce toprak ve 
su kaynaklarının kullanıını ile gündeme gelen GAP Projesi daha sonra sektörler arasında bir en
tegre proje olaı·ak düzenlendi ve bir mastır planı sonunda bu çalışına la ı· h azırl.and ı ve gündeme 
kondu. 1 O yılı aşkın bir süre içinde ilk geldigiın de Kilis'e GAP il iyiz GAP ile ilgili neler yaptık. 

neler yapılıyor soı·usuna a ldıgım cevap: Sadece 23 bin aşısız bag çubugunun dagıtıldıgı şeklin

de oldu. Tabi ı O yılı aşkın süre geçmişti şimd i bizim problemimiz Kilis ola ı·ak ben özellikle digeı· 
konulara girmek istemiyorum. 

Tarım konusuna girmek istiyorum. öncelikle Kilis tarımda son derece ama son derece çok ge
ı· ilerde bir noktadadır. Bu şurada yaptıgım 7-8 aylık bir etüt ça lışması sonucu ortaya koydugum 
bir şeyd i ı·. Evet her ilin sorunu var özellikle GAP illerinin sorunları daha büyük ama Kilis' in di

ger sorunlarının yanında en önemli sorunu da tarım. Neden tarım: çünkü Kilis y ıllar boyu degi
şik sektörde ekonomisini yönlendi rm i ş, ça lışmalarını o dogrultu da yapmış ama o sektörün tica
ri sektörün belli aşamadan sonra belli noktalarda tıkınması veya dügişmesi sonucu vatandaş 

arayışa giı·miş. Ama tarım hiç arzu ed ilmeyen bir noktada oldugunu da kendisi göı·müş. Şimdi 

bakıyoruz ki Türkiye genel inde 20 yı l önce yaşanm ış ve bitiriimiş konu lar burada yeni yeni gün
deme geliyor yeni yeni önümüze çıkıyor. Oyle ise biz çok kısa zamanda bu şeyleri planlamak ve 
yapmak durumundayız. Peki bunlar için ne istiyoruz daha önceki toplantılarda bundan bahset- . 
miştim _ Oneelikle çok detaylı bir çalışma ile ilimizin net fotografını ortaya koymaya ça lıştık . ça
lışıyoruz bunu mutlaka elde edecügiz. Bunun neticesinde gördük ki bizim ta rımsal yapımızda ge
lişmişligin olmamasının yanında bitki desenin de çok özellikler var. Çok önemli bir yap ı olarak 
karşımıza bir bagcılık çı kıyor zeytin yetiştiriciligi bunu yanında nohut bir miktar mercimek ve 
tarla ziraatı yani agırlıklı olarak tarla ziraatı. Oyle ise bu durumda ne yapmak durumundayız. 
En önemli problemi olan sulamayı belli aşamada çok süratli ortaya koyup çok küçük araziler
den çok fazla gelir getirilmesini sagıamak durumundayız. Bununla ilgili arkadaşlarım bir ça lış

ma başlattılar çeşitli projeler hazırladık. Bu projelerin başında bagcılıkla ilgili projeler özellikle 
gündeme geldi. Amacımız ş ıra lık. şaraplık olan çeşi tler i acaba sofra lık çeşitlere bir miktar dö-
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nüştürmemiz mümkün mO. Bu dogrultu da çiftçimizi yönlendirmemiz mümkün mO. bu dogrultu
da deınostrasyonları yapmay ı planladık çok güzel bir proje arkadaşlarımız hazırladı. Bu pı'oje
yi GAP Idaresine de arz ettik. destek istedik kendilerinden en azından 5 dekarlık 10 dekarlık sa
haları kapsayan bir projemizden 20 tane çifLçiınizi örnek almak sureti ile yararlandırmay ı amaç
ladık. Ancak şu ana kadar bu dogrultuda mOspet bir bilgi alaınadık. Bunun yanında seracılıkla 

ilgili çalışmayı mutlaka çıkarmamız lazım dedik belli oranda. Özellikle ben Sayın Valiın ize bura
dan teşekkür etmek istiyorum. Katkı ları bu dogrultuda önemli bir oranda oldu. olacagını da be
lirttileı'. Ve şu anda o dogrultuda çalışmalarımızı sürdürüyoruz. Mutlaka daha kısa vadede gelir 
getirebilecek ve daha iyi ekonomik katkı saglayacak projeleri sagıamak durumundayız. Digeı' bir 
proje zeytin üretimi ile ilgi yine en önemli ürünlerimizden biri zeytin. Ama bu zeytin de yine yag
lık bir çeşit sofralık çeşit ler yok ama çok yakınımııda dedigimi gibi mesela Islahiye'de orada se
racılık belli boyut kazanmış. Bunun yanında yüksek sistem bag tesisleri kurulmaya başlanmış. 
Bizim arıcılıkla ilgili projelerimiz var .koyuculukla ilgili. yem bitkilerini geliştirme ile ilgili. fıstık 
üretimini geliştirme ile ilgili projeler. Bunları çok uzatmak istemiyorum ama bunlarda ki en 
önemli faktör mutlaka bir finans kaynagının destek vermesi gerekiyor. Çiftçiye gid iyoı'sunuz bir 
öneride bulunuyorsunuz diyorsunuz ki 5 dekar yüksek sistem bag koyalıın. Bir bakıyorsu nuz ar
kadaşla rım projeyi yapmış 2.5 milyar lira bir ödenege ihtiyacı var paraya ihtiyacı var. Bunun 
hepsini kendisinin vermesi mümkün degil bunun mutlaka bir k ısmının devletten veya bir kı smı

nın desteklenmesi gerekir diye düşünüyorum. Bizim özellikle istegirniz artı k kamu fonundan ını 
olur nasıl bir finans kaynagı yaratılabilir bilmiyorum Çünkü Kilis'te ki tarım çiftçisi son derece 
fakir. Belki Türkiye'nin en fakir tarım çiftçisi bu bölgede diye görüyorum. Çünkü ben yedi bölge
de on üç ilde çalışarak buraya geldim. Kilis'te tarım kesimi son derece kötü duı'uında ve şu an
da ne yapacagını şaşırmış durumdadır. Bu arada tabi biraz da sulamadan bahsetmek istiyorum. 
Bizim en önemli sorunumuz su 105 bin hektar sulanabiliı' a lanın 70 bin hektarı sulanabilir özel
likLe. şu anda 12 bin hektarı şöy le veya sulanabiliyor. Ama bunu yanında Birecik pompaj sula
ması ile 12 bin hektar. Kayacık Barajı ve Soya barajı ile 12 bin hektar. 24-25 bin hektar sula
nabilecek saha ile ilgili çalışmalar devam ediyor. Bunun çok büyük bir sü ı'atle biLirilmesi ve ça
lışmalarının yapılınasında çok büyük yarar var. Bu ne saglayacaktır. üretimde 4-5 kat gelir sag
layacaktır. Bu konuda mutlaka sulama projelerinin ilimiz için öne alınınasında büyük yararlar 
görüyoruz. Tabi bu arada bu bahsedilen proje ile ilgili çok fazla detaya girmek istemiyorum. Be
lirtilen bu 16 tane maddeden bir tanesini öneınsememek veya geı' iye bırakmak mümkün degil
dir. Ama daha öncede belirltigim gibi eger bizler daha önce bu doküınanı alsaydık zannediyo
rum daha detaylı ve faydalı olacak şekilde katkılar saglayabilirdik. Tabi bizim açımızdan en 
önemli şey ekonomik yapıyı i yileştirmek . Ve ben ona i nanıyorum ki bütün problemleı'in başında 

ki sorun buradan kaynaklanıyor. Tabi ne yapacaktır sosyal yapıyı iyileşLirecektir. sosyal yaşam 
kalitesini daha ileriye daha yüksege çıkaracaktır. Tabi en önemli bizim açımızdan da biz onu tak
dirle söyleyebiliriz çevre kirliliginde Türkiye'de problem olmayan illerin başında Kilis geliyor. 
Çünkü mücadele konusunda hassas davranıyoı'uz çiftçimiz de o dogrultuda. Zaten çok geniş 

20 



alanlarda ilaçlama yapılmıyoı' bölgemizde. Ben çok fazla zamanınızı almak istemiyorum ancak 

her ay bu toplantının düzenlenecegi belirLildL Biz bundan çok büyük memnuniyet duyarız. biz 
birkaç gün önceden bilgilendiriliı·sek bu toplanın hazırlanmasında her türlü destegi veriı' iz. Ve 
ben hepinize saygılar sunuyorum. 

Vedat ÖZBtLEN- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Aradan sonra ikinci otuı·umu açıyorum. ilk olarak sayın Mehmet Beyi çagırıyorum çünkü 

onun bahsetmiş oldugu teşvikler konusu vardı. bu önemli çünkü eger biz serbest piyasa ekono· 

misinin kuralların ı ol uşturmak istiyorsak kalkınınada özel sektör etkin rol alabilmesi. ekonomi 
de rol alabilmesi için çeşitli araçlar var. Bunlardan biri teşvik konusu acaba teşvikten ne anlıyo· 

ruz bunun daha detay lı açıklanınası geı'ekiyor. Buyurun Mehmet Bey. 

Mehmet ÖZÇtLOCLU- (Kilis Sanayi ve Ticaret Odası Başkanı) 

Devletin yatırımcıya mutlaka maddi imkan olarak teşvik vermesi gerekiyoı'. Bunu en az beş 

yıllık kredi. beş yı l ödemeli kredi bir veya iki y ı l ödemesiz düşük faizi i kredi şeklinde vermesi ge· 

rekiyor. Nasıl yatı r ımcı elini taşın a ltına koyuyorsa. ben zaman zaman arkadaşlar arasında top· 

lantıda söylüyorum. Yatırımcı elini taşın altına dCJgil. yatırımcı şu anda kafasın ı taşın a ltına. da· 

gın altına koyuyor. Bu kadar durgun bir piyasada eger yatırım yapabiliyorsa o girişimeiyi dev· 

!etin mutlaka desteklemesi lazım. Destekierken de maddi olarak desteklemesi lazım. Yatırımcı 

Ahmet Bey. dagın başına çil çil dolarını. altının bozdurup topraga yatıramaz. Yatırımcı. madem 

ki kafasın ı taşı n a l tına koyuyor. dagın a l tın koyuyor buna da devletin yardımcı olması gerekir. 

Şu anda bizim Organize Sanayide yaşamış oldugumuz hiçbir problem yoktur. Alt yapımız de· 

vam ediyor maddi bir sorunumuz da yok yani başka bir sorunumuz da yok. Ama bizim organ i· 

ze olarak sorunumuz yok derken ,yatırımcı olarak sorunlarımız var. Yani zannetıniyorum ki bu 

sadece Kilis'in bir sorunu degildir. Şu anda bütün ihracatçılara üç kagıtçı .hayali ihracatçı ola· 

rak bakılıyor. Böyle bakılınaması lazım. Devletin bunu zamanında kontrol etmesi. devletin ihra· 

cata teşvik vermesi gerekiyor. Yatırımcı yatırımını yapmış. üretimini yapmış malı ihraç edeıne· 

dikten. satamadıktan sonra neye yarar. Istihdam yaı·atalım diyoruz istihdam yaratmak için ya· 

tır ım lazım. Devletin yatırıma ve ihracata mutlaka teşvik verınesi lazım . Belki Avrupa Birligine 

girecCJgiınizden dolayı ihracattaki teşvikler alen i olarak verilıneyebilir. Bundan sonraki toplantı · 

ya da Ticaret Odası Yönetim Kurulu Başkanı olarak. sanayici ile ilgili topl antıların ticaret oda· 
ınızda yapılınas ı için her türlü yardıma hazı r ım . Tarım ile ilgili toplantıda sayın ınüdürüınüzde 

belirtti çok güzel projeler var. Sag olsun ben bir Kilis'li olarak kendisine gerçekten ıninnettarım. 
Kilis'e bir şey yapılsın diye çalışıyor. Bundan sonraki toplantılarında sanayi ile ilgili olanı biz ya· 

palıın. tarım ile ilgili toplantıyı da tarım müdürü m üz ve ziraat odaınız ınüştereken yapsınlar di· 
ye öneı·irim . Teşekkür ederim. 
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Vedat ÖZBILEN- (Güneydoğu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Mehmet bey bir sorum daha var. Kilis ili olarak Larım mı yoksa sanayi gelişmesi mi önemli
dir. Degerlendirmesini yapabilir misiniz.? 

Mehmet ÖZÇILOCLU- (KJlls Sanayi ve Ticaret Odası Başkanı) 

Kilis açısından degil ben Türkiye açısından diyorum. sadece Kilis'te bir sanayi olmuş veya 
Larım olmuş degil. Türkiye'nin Lamaınında gönül ister ki heı' türlü yatırım lar olsun. Bunda Lal'l· 
ma öncelik verilsin. sanayiye öncelik verilsin olmaz. Bun ların her ikisi de birbirini Lamaın iayan 

unsurlar. Bunun at baş ı bunlar ın ikisinin beraber gitmesi lazım . Yani birine agırlık verelim biri· 
si biraz a ı·ka safhada ka lsın öyle şey olmaz. Eger sanayiyi geliştirmemiz icap ediyorsa: pamuk 
eki lmem iş ve üzüm yetişmemiş. şaraplık üzüm veya sumaklık üzüm yetişmemiş Larıma destek 
vermezsek sanayi gelişmiş neye yarar. Iplik fabrikası olmuş pamuk ekilmemiş neye yarar veya 
pamuk olmuş iplik fabrikası olmazsa neye yarar. Yani bunun her ikisini de devletin milşLereken 
teşvik etmesi lazım . Birine agırlık verip de birini göz ardı etmemesi gerekir. Bu dileklerimizin üst 
düzeylere. gerekli kişilere iletilmesini istiyoruz. teşekkür ederim. 

Ahmet TURNA- (ll Kültür Müdürü) 

Sayın valim. GAP Idaresinin degerli üyeleri ve mesai arkadaşlarım hepiniz hoş geldiniz. 

Şimdi konuşmacı arkadaşlarımız ve GAP Idaresi deminden beri ekonomik ve sosyal kalk ın· 

madan bahsetti ler. Ve bir konu vard ı ki kültür degerierine sahip çıkılması. şimd i kültür degel'le· 
rine ne kadar sahip çı ktı proje bazında? Zaten yaptırım gücilmüz yok deniyor. GAP Idaresi ile 
bir konu Lartışıldıgı zaman biz proje üretiriz. projemizi ilgili yerlere götürürüz. En son örnek Ga· 
ziantep Zeugma'da su altına kalan bir harabemiz var. Madem ki proje üretiyordu GAP Idaresi 
böyle bir proje üretti mi? Kilis'te ki kültür varl ık ları ile ilgili kültilr müdilrlilgü veya da kültil ı' ba· 
kanlıgı nezdinde bir girişimde bulunarak bun ların projelendirilmesi için bir çalışma yaptı mı? 

Projeler hazırlanıyor fakat hayat bulma şansı ben zannetmiyorum ki olsun. Çünkü proje bazın· 

da her şey imiz var yani bir kültür envanterini kültür bakan lıgı ç ıkarıyor. GAP Idaresi bu proje· 
ye ne kadar katkıda bulunuyor veya da müşterek göLürebi lmesi için bir girişimde bulunuyor mu? 
Ayrıca bu tür toplantılarımızı daha ziyade ihtisas toplantıları şeklinde yapmak durumundayız. 

GAP Bölgesinde dokuz kültür müdürlügü var. Kendi ala nımızda konuşmak istiyorum. Dokuz kül
tür müdürünü bir araya geLirsek bu kültür müdürlerinin birbirleri ile kaynaşması. birleşmesi ve 
proje üretmesi ayrıca bu şekilde biı' saatlikte degil. Degişik alanlarda. degişik mekanlarda bir 
Urfa'da. bir Kilis'te kültür mildürlerini toplayalım . Bir saat degil. en azından bir iki gün ve bu 
işin uzmanla rı ile tartışa lım. Şimdi gayemiz çözüm üretmekse. bu projelere hayaLa geçirmekse 
ancak bu şekilde olur. Şimdi kültür varlı klarını degerlendirelim veya da bir gelecek kuşaga ak
Lara lım . Çok güzel. Bunu kültür bakanlıgı da yapıyor o zaman GAP Idaresinin bunu projelendir
mesinin an lam ı nedir. Demin ki konuşmacı arkadaşlarım ız Ları m il müdürlügünde bir Lakım pro-
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jeleri va ı·. Tarım bakanlıgı bu projeye destek veriyor zaten bu projey i hayata geçirmek için elin
den gelen destegi veriyor zaten. Şimd i ikinci bir projeye ne gerek var hayata geçmedikten son
ra raflarda kitap tarım ız dolu okuyan rm ız yok. Pı•ojeleı· her tarafta var hayata geçemeyen pı·oje

nin ne ınantıgı var. 

Özellikle Güneydogu en azından Kilis. milaLtan önce 5-6 bin y ıllarına daya lı bir hayat belirti· 
lerinin oldugu bir şehir. Şimdi bu pı·o jey i önce en azından Türkiye'de degil de GAP bölgesinde 
tanıta lıın . Yanlış hatırlamıyorsam 91 yıll aı·ında GAP şöleni adı altında bir etkinlikleri vard ı 

GAP" ın. Şimdi geriye gidiyoruz GAP olarak. Böyle etkinlikler yapalım. Kültür seviyesini yüksel
teliın. GAP bölgesinde niye bir tiyatromuz yok. Gaziantep'e tiyatro geliyor. Urfa'ya da geliyor 
çünkü büyükşehir. Ozel sektör getiriyor. GAP Idaresi kültür bakanl ıgı ile projesini geı·çekleştir

sin Kilis·e de tiyatro gelsin. Konferans tertipiesin ama yasak savareasma kısa bir süre önce ha
ber veriliyor envanter verilmeden toplantıya çagrılıyoruz. Konuşmamız istenıniyor. Bize önce 
bir doküman verin hazırlanalım karşı karşıya tartışalım . Proje çıkınası için bunun yapılınası la
zım bu da yapı lınıyor. Ben biraz sitem li konuştum hepinizden özür diliyorum. Sitemirnde herhal
de haklı y ım çünkü yapılan işler kendi ku ı·uınlarını çok iyi bilen arkadaşl ar. Kendi kurumlarında 
icraatlarını yapan arkadaşlar GAP'ın katk ısı ne olacak bunu somut bir şekilde soyuttan somuta 
getirerek projenizde bütün olaylar soyut gibi keldi bana. Kagıt üzerinde proje bazında var fakat 
somut hiçbir şey yok. GAP şöleni yapalım o zaman. Dokuz GAP ilin i kapsayacak. bakanlıklar dü
zeyinde ve GAP ilieri arasında koordine saglayarak kültür şöleni ve seınpozyuınlar düzenleye
liın . Biz ekonomik yönde Urfa"yı. Kilis'i kalkındırdık . Egitilıniş insanıın ız yok. sosyal seviyesi 
yükselm iş insanım ız yok ne yapacagız. Sosyal aktiviteyi yükseltebilınenin yolla ı· ı bugünden baş

lar. Biz 10 yıl sonra 5 yıl sonra Kilis'e su getirdik. Sulu tarımı yapabilecek eleman ı bugünden ye
tiştirınedikten sonra gelen suyla topraklarıın ız çoraklaşacak. Bugün Urfa'da toprakların çorak
taşınaya başlad ıgını medya kanalı ile ögrenıniş bu lunuyoı·uz. Benim alanı m degil. Ziı·aat a lanın

da bu iş lerin ihtisasını yapmış arkadaşlarımızdan duyduklarıınızı söylüyoruz. Şu anda Har
ran'da gerçekten aşırı sulamadan dolayı çoraktaşına başladı. Projemiz neredeydi bizim 89 daki 
mastır projesi neredeydi. Çukurova öldü diyoruz yanlış sulama. yanlış ilaçlama sonucu Çukuro
va öldü. Urfa'y ı da bugün öldürme noktasınday ız çünkü insan yetiştirıniyoruz. Hepinize saygı

lar sunuyoruın . 

Vedat ÖZBİLEN- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Yalnız ben bazı konuları açıklama ihtiyacı duydum GAP idaresinin rolü hakkında. özellikle 
çok soruldu. Konuşmaında balısettim Bakanlar Kurulu 2010 yılında Güneydogu Anadolu Proje
sinin biLirilmesini istiyor. Çünkü 10 yıldır bölgede hassas bir durum yaşandı onun getirdigi bir 
çözülme var. Çözülıneyi yeniden topartayabilmek için 89 yılında yapılan planın yeniden gözden 
geçirilmesi gerekiyor. Bu konuda GAP Idaresi görevtendirildi yani GAP Idaresi görevi bu planı 
yapmak birinci görev o. Ama GAP Idaresinin görevi hiçbir zaman uygulama yapmak degil. Bu 
kesinlikle aklınızdan geçmesin GAP Idaresi uygulayıcı bir kuruluş degil. GAP Idaresi planı ya-
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pan. eş güdüınü sa~layan. koordinasyonu sa~layan bir kuı·u luştur. Kanun Hükınündeki Karar
narnede de bu böyledir. Pı·oje Devlet Bütçesinden ayrılan ödenekieric yü ı•ütülmekt.ed i ı·. DPT'ye 
tekiifte bulunur. DPT uygun gördü~ünde hayata geçer. Şimdi bu sistemi tabi biz yeni yapaca~ı
mız planda da irde leınek istiyoruz. Bu do~ı·u mu? GAP Idaresi bu planı yaparken katılımcı yapa
lım sizlerin de görüşleri alınsın. Yani biz hiçbir zaman tarım bakan lı~ını eınpoze edecek bir pro· 
jeyi burada hazırlamayaca~ız. Zaten tarım bakanlı~ı ile birlikte yapaca~ız orada ki projeleı·i alıp 

dc~eı·lendiı·e~iz. Işte tarım il müdürleri ile tartışaca~ız Kilis'te ki. Batman'da ki. Şırnak'ta ki 
gelişmeyi. Ankara'da bununla ilgili kooı·dinasyonu saglayaca~ ız Tarım Bakanlı~ının temsilcileri 
var. Onla ı· zaten bu plandan haberdarlar on laı·a soraca~ız onlar bize bi ı· şeyler önerecek ler· ki biz 
de plana ekleyelim. Yani biz bir şey önermeye~iz biz sadece katalizör bir kurumuz ilgili kuru
luşlar Tarım Bakanlı~ı olsun. Sanayi Bakanl ı~ı olsun, Milli 8~itim Bakanlı~ı. Sa~ lık Bakanlı~ı on· 
l aı· ın temsilcileri bu planın içinde olacaklar zaten. Ama sizlerde olacaksınız sizlerin görüş leri de 
girecek. Bu toplantının düzenlenmesi ile ilgili görüşlerinizi a ldık. Bundan sonı·a bu tür aksaklık

lar yaşamamak için Vecdi Bey'le birlikte daha verimli top la ntı lar yapaca~ız. Temasa geçip bu 
toplantıların daha verimli olmasını sa~layaca~ız. Ama hiçbir· şey sonuçlanmış d~ildir bu taslak 
rapor hakkında ki görüş lerinizi her an bize iletebilirsiniz. Onun için i letişim adreslerini sık sı k 

burada gösteriyorum. Faksım ız var. telefonumuz var, e mail adresi ile de bize ulaştu·abilirsi niz. 

Hatta valilik kanalı ile de ulaştırabi lirsiniz. Onun için her şey bitm iş d~il. bu doküman tartış

maya açı lm ış durumda. Bitmiş bir şey de d~il o açıdan bunu bu şekilde d~erlendirmenizi isti
yorum. 

Hem Mehmet Bey'in hem sizin açtı~ınız konu var; artık ihtisas toplantıları yapalım ona baş
layalım dedin iz. Evet ona yakında başlayaca~ız ama ilk önce şu nda ortak bir noktaya gelmemiz 
gerekir. Yeni bu genel bir doküman bizim bütün projeye bakış açımızı ortaya koyacak. Ondan 
sonra da sektörlere inip ihtisas çalışınalarını yapaca~ız. Hatta o konuda kapanışta bilgi vermek 
istiyordum ama bizim belirlemiş oldu~umuz yirmi bir tane delegasyon konumuz var. Ama bu ko

nuyu biz yapmayaca~ız sizler yapacaksın ız. Bunda turizmden tutun kültüre kadar arazi planla
masına kadar ~itim. sa~lık. sivil toplum örgütlerinin kapasitesinin arttırılması. finans modelle
ri. küçük orta ölçekli işletmelerin desteklenmesi. özel kesimin desteklenmesi gibi konular var. Bi

lişim sektörü. tarımsa l yayın dan ışman lık . önder çiftçi yayım projeleri. Arazi ofisi ve arazi edin
dirme fonun modelleri. GAP Bölgesinde a~açlandırma. erozyonunun engellenmesi. hayvancı lık 

projeleri. toprak ve su kaynaklarında kirli ligin önlenmesi. kentsel yönetim ınodelleı·i neler olma· 
lıdır. Tespit ettigimiz yirmi bir tane konu var bunları sizlerle yapaca~ız. Buna da biz delegasyon 
ismini veriyoruz. Hatta bunu uzman bazı kuruluşlarla yapaca~ız ve bu uzman kuruluşlar. sizler

le temasa geçecek ve bir örnek vermek istiyorum. Kültür Müdürümüzün bahsetmesi üzerine bu 

konuya d~iniyorum. Mesela tarih ve kültür varlıkla rının saptanması . korunması. d~erlendiril

mesi ve planın içerisinde kültür varlıklarının nasıl bakaca~ız. Türk Tarih Vakfı ile birlikte yapa
ca~ı z. Ama Türk Tarih Vakfı sizinle birlikte yapacak. Dedigimiz gibi dokuz il Kültür Müdürünü 
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toplayacak bölgede herhangi bir yerde bunun kalkınma planına nasıl girmesi konusunda sizie
t' in görüşlerini alarak yapacaklar. Aynı şekilde özel sekt.örtin soı·unları Mehmet Bey"in bahsetli
gi gibi. Türkiye Odalar ve Borsalar Birligi ile bi ı'likte bu işler yapılacak. Yani bundan sonra ki 
toplantılarını ız. sizin dediginiz gibi ihtisas konularına yogunlaşacak ve orada daha kapsam lı tar
tışmalara ayrı lacak. Ama ilk önce ş un da bir hem fikir olma lıy ız. Genel vizyon. amaç. hedefler do
küman ında öneı·d iginıiz şey ler konusunda hem fikir olursak diger illerden gelen görüşlerle. ihti
sas komisyonlarında yapı lacak ça lışnıala ı·ı bu yön lendi ı·ecektir. Çünkü kabul ettig inıiz genel 
strateji bu. bu strateji. bu slı'atejiye varmak için pelilikalar ve araçlar. artık somut konulara ine
Gegiz. Şu anda çok genel görülen konular o ihtisas toplantı larında daha da somuta inecegiz oı·a

dan da projelere vaı·acag ız. Ondan sonra diyelim ki yüz tane proje çıkacak dokuz il için o çıkan 
projeleri de en son aşamada sizlerle tartışıp yatırım programiarına girmesi içinde gerekli siste
mi yine sizinle tartışıp politikacıya sunacagız. DiyeGegiz ki yaptıgınıız bu sekiz aylık çalışma so

nunda yüz tane proje çıktı eger bölgenin kalkınmasını istiyorsanız bunlara destek verin şu kuru
luş lar da uygulama da sorumlu olsun. Onun için hiçbir şey daha geçmiş degil bu doküman egeı· 

elinize geçınediyse tekrar yollarız. Bunları APS ile yollad ık size elinize hızlı geçer diye, ama An
kaı·a·ya döndügünde artık bunu yapan şirketle özel olarak görüşecegiz. Niye ellerine geçınedi di
ye. Bundan sonra ki sistemimizeger APS iyi çalışnı ıyorsa Val iligiıniz veya Tarını ll Müdürlügü
müzü kullan ıp bütün doküman ları size yo llayıp sizin dagı tınanızı isteyecGgiz. APS'ye güvendik 
demek ki hiç kimseye ulaşmaınış. 

Bir de diger konu bir anket formu dagıtıyoruz. üç tane soru var. Bunu şimdi de vermesen iz 
olur sonra da verebilirsiniz çünkü taslak metinler elinize geçmeıniş. Burada özellikle dikkate al
manız gereken konular şu ; bizim bu on a ltı amacımız var. Bu amaçlar dogru muduı·? Daha da 
başka amaçlar olmalımıdır? Bunu ekiemenizi istiyoruz. Bizim belirlediginiz yada sizin önerece
giniz bu amaçlardan en önemli üç tanesini öneı·ınenizi istiyorum. Bu üç öncelikli amaç nedir? Bu
nu belirleyebilirsek bundan sonraki ortak doküman da yer alır. Bir de tabii bunun sıralamasını 

da yapınan ızı ve öncelikli sıı·a lara göre bir düzenlemeyi de yapmanızı istiyonız. Eger bunu bize 
faksla veya doküman eline geçenler varsa on ları doldurup verirlerse degerlendirıne açısından 

da bize ış ı k tutacaktır. Ben fazla söz aldım sizin konuşınalarınızı engellediın söz almak isteyen 
var ını? Yoksa ben sıra ile söz verecegim. Çünkü çekiniyorlal' siz söz istemiştiniz. Buyurun. 

Sevcan TARKAN- (ll Tarım Müdürlügü Proje Şube Müdürü) 

Bu GAP Bölge Kalkınına planı ile ilgili benim önemle belirtmek istedigim iki konu var. Tabi ki 

bölge kalkınına planı hazırlanırken . taslak oluşturulurken uzman bir kadro tarafından ol uşturu

luyor. Ama bu bölgede uygulanırken ayn ı uzman eleman kadrosu ne yazık ki yeterli düzeyde de
gildir. Bu dokuz ilimize baktıgımızda her kamu kuruluşunda ça lışan personelin ya yeni göreve 
başladıgı ya da konusunda yeterince uzmanlaşmadıgı görülecektir. Bence en önemli unsur. bire
bir ulaşılacak elemanların özel bir egitim yada deneyimli bir grup olması gerektigi. 
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Diger bir konu hazırladıgımız projelerde muhakkak maddi bir destegin saglanması şaı't . Biz 
beş sene önceki liste on dokuz milyarlık bir hayvancılık projesi gerçekleştirmiştik. Geçen gün 
çift.çimizin birisi geldi sadece elli adet koyun vermiştik. Şöy le ifade etti: "Ben yılla ı·dı r çift.çi lik ya· 
pıyoruın bu beş yıl içinde daha önce yapmadıgıma . elli koyunla ulaştım· . Dedi. Yani kendisine 
çok önemli bir gelir sagıamış. Üzeilikle bu tür projelerin desteklenmesini istiyorum. Saygılar su· 
narım . 

Mithat YAŞAR- (Çiftçi) 

Muhterem Vali Bey, Sayın GAP. Degerli misafirler beni dinleyenler sizleri sayg ı ve sevgi ile 
selam larım. Konuşmacı arkadaş larımı da t.ebrik ediyorum bilhassa Aziz Beyi. 

Aı'kadaş lar: TOrkiye Ziı·aat Olkesidir. ziraatçılıgımız can çeki şiyor. hayvancılıgımız kalmad ı . 

zıraatçiligimiz de can çekişiyor. Esasen işin sekt.eye ugradıgı konu: bir konuyu ele alı rken diger 
bir konuları da beraber ele almamaktan ileri geliyoı·. Biz ziraat Olkesiyiz sanayileşmek istiyoruz 
fakat şu anda Batı ile rekabet edecek konumda degiliz. En azından sanayinin ziı·aat ile ilgili dal
larında öncelik tanısalardı . şimdi bu hale dOşmezd ik. Ayrıca Zi ı·aat mOhendisleı· imiz. veteı·iner

lerimiz birer orta okul mezunu gibi- çalıştırıldıkça bu ülkede kalkınma olmaz. Ziraatçılı kta ziraat 
aletleri pahalı. akaryakıt pahalı. fenni gübre pahalı. zirai ilaçlar pahalı . mahsul ucuz. Mahsul 
ucuz nasıl olacak da TOrkiye'nin en önemli meselesi olan ziraatçılı k kalkınacak. Pirinç. ithal edi· 
yoruz. bugday ithal ediyoruz. et ithal ediyoruz, şeker ithal ediyoruz. Bunlar böyle gidecek mi da· 
ha buna katkısı olan arızalar da var. Nedir bu arızalar. bunlar biraz mahalli şeylerd ir on ları da 
arz etmeden geçemeyecegim. Şöy le ki : Irak' ın vası fsız hurmasını getirir 1.500 ton hurmayı üzüm 
diye fabrikaya verirlerse. Iran' ın vasıfsız üzümünü 400 ton getirir suma fabrikasına verirse bu 
üzüm müstahsili nasıl kalkınacak? Nasıl zarardan kurtulacak? Üzümler kul'Liandı duvarlardan 
yürüdü geçen sene. hele birde yagmur olunca daha bir işletme diger işletmeye bozuk vasıflı üzü
münü de aktarırsa bu i şin içinden çıkılmaz. Bütün kabahat siyasilere dayanınca aksıyor. tıkan ı

yor. Devletin kuruluşları arasında kopukluk oluyor. Bir işletme birleşip dile getiriliyor. Öbür iş
letme arıza çıkarıyor. Bilhassa bugünlerde planlamadan şikayet geliyor. Bir de kayıp dışı eko· 
nomisi var. Türkiye'nin bu kayıp dışı ekonomi ziraat.çılıgımızı engelliyor. Orada fa h iş karlar olur
ken kişi gidip de bag da. zeytin de çalışmıyor. Niye tatmin olmuyor. ZiraaLÇılık kazanm ıyor ki 
işçilik kazansın . Oradan bakıyor bu sene sıfır. Bir yakını birkaç sene sonra bakıyor ki belinde 
birkaç yüz milyonluk tabanca. altında birkaç milyarlık araba. bir deapartman yapıyor. O da ona 
göı•e çare arıyor. Gidip de bagda. zeytinde ça lışmıyor. Hele bir bagda. zeytin i olanlardan sorun 
bakalım verdigi ücret kadar işçi kendilerine iş tutuyor mu? Vatandaş aç kalınca gidip ça lışı

yor. birkaç günlük yiyecegini kazanınca çalışmaktan vazgeçiyor. Ve dilenmeyi çalışmaktan da
ha kolay görüyor. Şimdi Arap'ların bir atasözü var. halk malikine tabi olur. Bir Abdülaziz çıkar 
cihan gibi pehlivanlar yetişir, niye kendisi pehlivan. Bir üçüncü Selim çıkar müzisyenler yetişir . 

Abdülkadir Maragiş. Hacı Arif Bey. Dede Efendiler. Şevki Bey'ler gibi müzisyenler yetişir niye 
kendisi müzisyen. Şimdi başımıza konulanlar Avrupa Kapılarında dilencilik yapıyor. Öteki taraf· 
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tan da milyon lan milya ı·laı·ı israr ediyorlar. Hani şııı·ada bir şey var mı. Belediyeden bir kişi var 
mı arkadaşlar içiniz de. meclis idare azası olanlardan kimse var ını. niye gelip dinleıniyorlar. 

Dinlemezler ya. Teşvik kredilerine de karşıyıın arkadaşlar alanlar yatıı· ıın yapmıyor. Çünkü ve
rilen teşvik iş in kapasitesine göre dtıgil. Şimdi geı·i Tüı·kiye genellemesi ne dönüyorum bir ülke
nin şevki idaresi ne olursa olsun o ülke üç ana konudan idare ediliı·. Iktisadi konular. kültürel 
konular. hukuki konular bunlara inanıp iLibar etmezler ise ülke bu hale gelir. 

Şimd i yalnız paraya iLibar edildi senelerden beri para her şeyden insan dahi kıymetli oldu. 
Ne oldu ülke bu hale geldi. hayali ihracatları kim yapıyor Kilis'te kaç kişi var yapan. Ancak üst 
kademenin rızası ile yapabiliyorlar. 500 Trilyonluk buradaki su istimaller ne idi. Bunlar üst ka
deınenin lakaytlıgından dolayı olmaktadır. Onun için. ülke yerinde sayıyor. Elli senedir bu mil
letin ömrü ziyan oldu gitti. Sebep: idarecilerin plansız. prograınsız iş yapınalarından kaynakla
nıyor gene de bunu da şükrediyorum. GAP'tan beı• i geliyor. dinliyorlar esasen demokrat parti 
devrinde Türkiye'nin envanteri yapı l dı . mezariarına kadar tespit edildi. kuyularına kadar tespit 
edildi, agaçlarına kadar tespit edilmiştir. Ormanlık bölge. ziraatçılık bölge. hayvancılık bölge ola
rak üçe ayrıldı fakat tatbik eden yoktur. Analiz eden yok. • Ayınesi iştir kişinin lafabakılmaz şah

sın görünümü rüLbeyi aklı eseı·inde". Hep sözde ka lıyor. yine ınünfet bir bey it var. "Gü le gül şeyt
tireınez nafile gül bülbül inleı· ferakı mihri vefayı kim okur kim dinler". Her gelene biz içimizi açı

yoruz. döküyoruz. arz ediyoruz. siyasilere dayandı ını stop hiçbir şey yok. Sanki hiçbir şey ol
mamış gibi. alışkanlık larından vazgeçecek gibi dtıgi ller arkadaşlar. Ben Ankara'dan Pazartesi 
günü geldim ve bir çok kişi ile de ı.eınasta bulundum ve alışkanlıklarından vazgeçeıneyecekleri
ni gördüm. Bunlar bu huylarında vazgeçmedikleri sürece başar ısızlıklarda devam eder. saygılar 
sunar. başarılar dilerim. 

Teşekkür ediyoruz. 

Nihat ACAR- (Tarım İl Müdürü) 

Ben şimdi şunu ögrenınek istiyorum. Şimdi siz dediniz ki finans konusunda herhangi bir şe
yimiz yok. Yaptıgı ın ız şeyleri Bakaniıkiara aktarıyoruz veya ilgili Devlet Planlama Teşkilatma gi
diyor vs projenin uygulanabilirligini. Acaba GAP Idaresi. çünkü hakikat.en bu projenin uygulan
dıgı saha herkes tarafından bilinen bir gerçek ki Türkiye'nin en önemli sorun larının yaşand ıgı 

ve diger bölgelere göre de çok fark lılıkları olan bir bölgedir. GAP Idaresi kendi bünyesinde bir 
fon kaynagı oluşturarak biraz önce ısrarla bu projeleri uygulayabilıneıniz için bir destek alma
mız. bir motor hızı ona verebilıneıniz gerekir. Onun için mutlaka birilerinin bize bir katkı sagla
ınası gerekir diye söylemiştik. Böyle bir şey zannediyorum yok. var olması için herhangi bir 
planlama var mıdır?. Ben olmasında yarar görüyorum. yani GAP Idaresi belli konularda destek 
verebi lmeli ve onun harekete geçmesi için bir imkan saglamalıdır diye düşünüyorum. Aksi tak
dirde arkadaşımız az önce söyledi benim en büyük problemi m Kilis'te personel. Bakanlıgımla de
vamlı irtibattayım personel talebimi devamlı iletiyorum ama personel ihtiyacımı giderecek im ka-
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nı bulamıyol'um . Ama benim düşüncelerimi gerç.ckleştirebilıneın için mutlaka belli miktarda. bel
li vasıfta personele ihtiyacım var. Bun ların saglanması lazım digeı· taraftan az öncede söyledi
giın gibi düşündügüın projelere mutlaka bir motor hızı veı·ilmelidir. bir katkı saglanmalıd ı r. Her 
şeyi çiftçiye bıraktıgıın ız takdirde on ları uygulama şansımız yok. O nedenle GAP ldaı·es i mutla
ka yapacagı görüşmelerde böyle bir kaynagı oluşturmalı ve bu konuda destek vermeli diye dü
şünüyoı·um. teşekkür ederim. 

Vedat ÖZBtLEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler Nihat Bey. degindiginiz konu çok önemli. Ama şu anda GAP Idaresine Kanun 
Hükmünde Kararnamenin verdigi yetki. bölge planlaması yani dokuz ilin planını yapmak ve bu 
konuda ilgili kuruluşların koordinasyonunu saglamak. bu koordinasyonu saglad ıktan son l'a be
lirlenen projelerin tespit edilmesi onları da Devlet Planlama Teşkilatma sunmak. Devlet Planla
ma Teşkilatı ulusal perspektif çel'çevesinde her sektöre ayı·ı lan miktar dogrultusunda GAP'a da 
bil' para ayrı lıyor o yönde GAP Idaresi uygulama yapıyor. Ama GAP Idaresi denince hel' konu
da uygulama yapan bir idare olarak degel'lendirmeınek gerekir. Ama biz bunun eksiklikleı•ini 

gördük onun için ben tekrar bu şeınaya geı·i döndüm. Dikkat ederseniz bizim bu plan çalışma

sında GAP Idaresini de gözden geçirecegiz. Yani biz şimdi bu plan ı yaptıktan sonra o aşamaya 

geldikten sonra kalkınına plan ı ve uygulama programı çıktıktan sonra size izleme degerlendirıne 
sistemi kuracagız. Bu izleme degerlendil'ıne sisteminde ayn ı zamanda GAP Idaresini degerlendi
ı-ecegiz. GAP Idaresi yeterli mi. bunu uygulayabilir mi yoksa başka bir teşkilat mı önerel iın. Bu 
tartışmalardan hareketle GAP Idaresini ve ilgili kuruluşları da eleştiı•ecegiz. Ve siz dediniz Tarım 
Bakanlıgına ben bir proje öneriyorum ama olmuyor. Eger bölgesel kalkınınayı saglamak istiyor
sak veeger o projeler çok önemli ise onun önceligini bölgesel ka lkınına yönündün degel'lendire
cek bir kurum olmalıdır. Bu da GAP Idaresi olabilir veya başka bir bölgesel teşkilat onu burada 
tartışacagız. Bu izleme degerlendirme sistemi içerisinde diyecegiz ki örnek veriyorum. bu GAP 
Idaresi olsun ama GAP Idaresine yetki verilsin. Bölgede yaptıgı çalı şınalar sonunda. projeler tes
pit edilsin. bunların izlenmesinde. finansmanında uygulanmasında. ilgili yerel kuruluşlar rol al
malı. Bu bir kanun degişikligini de gerektirecek. Dolayısı ile biz diyecegiz ki bizim GAP Bölge Kal
kınına Planımız 2010 yılında GAP'ı şu noktaya çıkarmak istiyoruz. Diyelim ki gelişmey i % 60 
seviyesine getirmek istiyoruz. Bu hedef için nasıl bir teşkilat kurmamız gerekir. Bu teşkilatın 
yetkisi bu olmalı. görevleri bulmalı ve finans kaynagı da bu o lma lı diye öneı•ide bulunacagız. Bel
ki bunun sonucunda GAP Idaresinin yapısı da degişecek ama şu anda bunlar için çok erken. 
Çünkü bu aşamaya gelmedik daha. 201 O planın amaç, hedef ve stratejileri bölümünde şimdi onu 
degerlendiriyoruz sizinle. Ondan sonra da bu finans konusunu da tartışacagız yani bu tartışaca

gımız konu içerisinde belirledigimiz amaç. hedef ve politikalar u laşabilmek için finans kaynakla
rım ız neler olmalı. Bu GAP fonu mu olacak. bütçeden mi olacak. uluslararası kaynaklardan han
gi projeler için finans bulabiliriz. Çünkü o projeleri de tespit etmemiz gerekir. Dolayısı ile yeni 
bir finans modeli önerecegiz. belki diyecegiz ki işte şu hisse senetleri piyasasına girilsin. oradan 
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bu Lüı· kaynaklar kullanı lsın diyecegiz. GAP fonunu önerebi i i riz. bilemiyorum daha başka model· 
ler düşünülüyoı·. Iktisadi Planlama grubu bu konuları inceleyecek. Ama önce hedef. stratejileri 
beliı· Jeyelim. kalkınına seçeneklerini ortaya koyarsak büyümeyi belirlememiz gerekiı· hep bera
ber. Yani GAP'ta ne kadar bir büyüme istiyoı·uz. istedigirniz büyürneyi gerçek leşLirmek için de ne 
kadar paraya ihtiyaç var. Onu beliı·Jediktcn sonra da bunu yapacak teşki l atı ortaya koyacagız. 

O zaman heı· şey daha netleşecek şu anda biraz soyut gibi görünüyor ama bunlar etap etap ama 
dediginiz noktalar dogru onu da arayacagız. Hem finans yapısını . hem de idarenin ne Lür biı· ya
pıda olınası gerektigi incelenecek. başka söz isteyen. buyurun. 

Yalçın BEY· (GüoeydoAu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Tarımsal ve Kırsal 

Kalkınma Grubu 

ÇATOM'Iar var. ÇATOM'un yaptıgı bir de belediyelerin imar planlarında o zaten atianan bir 
konu. Onun haı· icinde GAP olarak GAP'ın yaptıgı bir proje veya digeı· icracı kurumların yaptıgı 

projeye GAP'ın bir katkısı olmadıgı için burada benim anladıgım kadarı ile her hangi bir proje
yi. her hangi bir üniversiteye de yaptırabilirsiniz. Şu anda GAP Idaresinin yaptıgı kanun hük· 
m ünde kararname ile verilen görev sadece proje hazırlamak. Planı genel manada hazırlamak. 

Vedat ÖZBfLEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Bu önemli bi ı• konu Aziz Bey'de toplantıdan ayrı ld ı. Son degerlendirmede söy leyecektiın . GAP 
Idaresi bölgede nasıl görülüyor. dediginiz gibi Yalçın Bey biz planı yapıyoruz. Planı yaparken de 
bazı projeler öneriyoruz ya l nız projeler önerirken de ilgili kuruluşlarla görüşmeler yapıyoruz. 

Çünkü uygulamay ı onlar yapacak GAP Idaresi uygulamayacak sadece kuruluşların görev a lanı

na girmeyen bölgesel ölçekteki işlerde devreye girecek. entegı·asyon gerektiren konularda görev 
alacak. Mesela herkes kendi sektörüne bakıyor· tarım. sanayi. saglık hizmetleri. egitim ama bir 
de tüm bölgeyi ilgilendiı·en gelişmey i etkileyecek konular var ki on ları da bizim tüm sektörlerde 
yaptıg ıınız ça lışmalarla göı•üyoruz ve tespit ediyoruz. Bu sorunun çözülmesi gerekiı• orada mü
dahale edecek bir kuı·uın bulamad ıgı ınız zaman biz devreye giriyoruz. 

I şte kadınlar konusu. kadın ların kalkınınada etkin rol alabilmesi konusunda Çok Amaçlı Top
lum Merkezini gündeme getirdik. Ve başarılı bir çalışına oldu. Ilk önce Urfa daha sonra Mardin 
ve yay ıld ı. bir ÇATOM ile başladık 22 ÇATOM'a çıktı. Ve Kilis'te de bunun örnegini yarattık ya
ni GAP idaresi diger kuruluşların boş bıraktıgı alanlara giriyor. Kendi alan larına müdahale ede
ıniyoruz çünkü ne yetkisi var ne personel. finans açısından güçlü degil. Birde bu imar konusun
da 3194 sayılı kanunla belediyelere verilen yetki. sadece GAP bölgesi için GAP Idaresine veril
miştir . Yani GAP Idaresi Türkiye'de ki diger kurumlardan fark lı olarak dokuz ildeki arazinin 
planlanmasında. kontrol edilmesinde etkin bir kuruluş haline getirilmiştir. Bunun nedeni de şu : 

bölgesel kalkınma yapılırken diger ülkelerin deneyimleri incelendi. Yani ekonomik kalkınınayı 

yaparsın ız. sosyal kalkınınayı yaparsınız ama bunun mekana yansıması belediyelere kırsal ala
na yansımasında bir kontrol mekanizması gerçekleştireınezseniz düzensiz gelişmelere. kontrol-
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süz gelişmelere. saglıksız gel işmelere kucak açmış olursunuz. Ve dünyada uygulanan bölgesel 
kalkın ına modellerinde en zay ıf noktalar bu alanda olmuştur. Ve onun için bu alana müdahale 
edilmiştir. Yani belediyelerin gelişmesinde. arazinin planlanınası çünkü Kilis' i etkileyen herhan
gi biı· gelişme Şanlıurfa 'y ı da etkileyebilir. Şanlıurfa 'ya uygulayacagınız heı· hangi bir gelişme Ki
lis'i de etkileyebilir. Bu açıdan muhakkak yukarıdan bakan bir örgütün müdahale etmesi gereki
yor. Ama burada şöyle bir şey var 10 yıllık uygulamadan edindigiıniz deneyim. GAP Idaresine 
bu konuda çok yetki verilmişti r. Yani bizim parsel bazına kadar müdahale yetkimiz var ama ona 
göre de bir teşkilat yapımız yok. Yani şu anda ruhsatı vermek bile bize verilmiş halbuki bu yan
lı ş. ruhsatı yine belediyeleı·ce vermeli. Çünkü belediyelerin alanına bu kadar giremezsiniz ona 
yönelik bir organizasyonun uz yok. Belki bunlar degişıneli onun için biraz önce dedigimiz gibi iz
leme degerlendirıne sisteminde GAP'ın bu yetkisi degeı·lendirilınelidir . Parsele ölçegine inmeme
li ama arazinin kontrolünü üst bir örgüt yapmalı çünkü çevreyi korumak çok önemlidiı·. Size bir 
örnek vereyim. Atatürk Barajını korunınası çok önemli çünkü devlet bir yatırım yapmış bir Ba
ı·aj Gölü oluşmuş 817 kilometrelik bir alan ve bunun korunması şaıt. Istanbul'da yaşanan kö
tü örnekler var. bunların aynısını burada tekrar etmemek gerekir. Bunların belediyelere bırak

mış olsaydık şu anda Atatüı•k Barajı malıvolmuş durumdaydı. Halen problemler· var onu aşma

ya çalı şıyoruz bu içme suyu kanalizasyon konusunda tam yetkili biz degiliz. Yetkili olsak ona da 
müdalıale edecegiz. Eger biz olmasaydık şu 1 O yıllık süre içerisinde Atatürk Bara jı elden çıkmış 
olurdu. Biz GAP Bölgesindeki bu tür gelişmelerin hiç birine izin vermed ik. Böyle büyük yatırım

lar ve gelişmeyi etkileyecek büyük kararlarda GAP Idaresinin karar verici ve onayıcı mekaniz
ma olaı·ak devrede olmalıdır . Ama parsel bazına kadar inınemeli. Yöre insanını . yöre şartlarını 

bilen belediyelerin alanlarına çok müdahale etıneınelidir . Yani ölçek sorunu var çok detaya gir
mek istemiyorum. 1/1000 ölçegine kadar GAP Idaresi inmeıneli 1/5000 ölçeginde kalmalıdır . 

Imar düzeyinde 1/1000 ölçekteki kararlaı·da belediyeler yetkili olmalı. bunları izleme. degerlen
dirıne sisteminde tartışacagız. Ama arazinin kontrolünde belediyelerin kontrolünde üst bir ku
rul olmalı ama bunlar yine de Belediye Başkanlıkları ile birlikte yapılmalıdır. Çünkü onlar hal
kın seçtigi temsilciler. onları göz ardı edemeyiz. Böyle bir sistem GAP'ta kurulmalı. izleme. de
gerlendirme de hep bunu tartışacagız. Ama şu andaki GAP Idaresinin politikası da benim şu an
da ifade ettigim şekilde çünkü biz belediyelere fazla müdahale etmiyoruz. Mesela imar planı yap
tıgımız zaman belediye meclislerine yolluyoruz onların görüşlerini alıyoruz. Istesek yollamaya
biliriz o yetkimiz var ama yine yolluyoruz. Diyoruz ki siz yörenizi daha iyi biliyorsunuz biz bir 
imaı· planı yaptırdık inceleyin. meclisleri(lizde görüştürü n. ilgili kurumlarınızla görüşün ve bize 
yollayın. Bize yolladıkları zaman meclisten gelen karaı·ları hiç itiraz etmiyoruz hemen onuyoruz. 
Böyle bir sistem kurduk. ruhsatma da karışınıyoruz onları da belediye veriyor. Sadece ana ka
rar. diyelim ki bir yere uluslararası havaalanı ını yapılacak işte şu anda Şanlıurfa'da onun yer 
seçimine biz karaı· veriyoruz. Onu belediyelere bıı·akınıyoruz bunlar çok teknik konular. belli uz
manlık isteyen konular. Bir otoyol mu yapılacak onla rı belediyeye bırakamayız. onlara bizim ka
rar vermemiz lazım . Bilmiyorum bir yerde büyük sulama a lanla rıını açılacak onlara belediyeler 

30 



karar veremezler bir uzmanlar grubu yapmalı. ama onlarda bu işin içinde danışılacak bir meka· 
nizma olarak dikkate alınmalıdır. Böyle bir yak laşımı gündeme getirmeyi düşünüyoruz şu anki 
politika o yönde. 

Aslan KÜTÜK- (Kilis Valisi) 

Şimdi katılıyo ı·um. Sizin bir takım pı·ojelerinizin merkezi idare tarafından yapılınası dogru
dur. Ancak mahalli idareleı·in ki yıllardan beri Türkiye'nin gündeminde olan yetkiterin mahalli 
idarelere devri şu anki meclisin gündemin de olan konulardıı·. Biz öyle yapıyoı·uz ki noı·ınal il 
esasına göre teşkilattanmış Leşkilatlarımız var. mahalli idarelerimiz var oraya bir birim daha 
koymaya çalışıyoruz. Zaten sıkıntım ız bölgesel kuruluşla ı·ın anayasaya göre iş lemes i gereken il 
sistemimiz aksıyor bunun arasına bir idare daha koyup kurumların yapacak oldugu şeyleri za. 
ten yapılan programları varsa böyle o zaman progranı organizasyonu ile ilgili. yatırıml arla ilgi· 
li. öncelikler ilgili zaten Devlet Planlamada aynı şey i yapıyor. GAP Idaresini burada icra yok be· 
n im anladıgını kadarı ile sadece bu projeyi hazırlamak var. Sadece projenin uygulanmasında her 
hangi bir sorunılulugu da yok. Sorunılulugu olmayan bir insanın ya pLtgı projenin yarın bunun 
şeyini nas ıl karşılayacaksın ız. Mahalli degişen şaı'tlarına göı·e degiştiı•me imkanınız da yok ha· 
zır hazıdanan projeyi ha dediginiz mana bir otoban olur. bir büyük baraj olur yani gelişmiş Av· 
rupa 'da ki mahalli idareterin düzeyi bize de gelir. Ayn ı şekilde o zaman o ölçeklerde giderek plan
lamanın yerini GAP alabilir. Bölgesel daha gen iş şimdi tam desek yanlış olur uygulanacak ka· 
rarlarda etkin rol alır. 

Ama burada ki tüm projelerin her kurumun kendi zaten kendi içerisinde yürüttügü bir işievin 

araya bir aracının dahi girmesi bürokrasiyi arttırır. Artı bunun uygulanmasında denetleme, bi
raz önce dediniz belediyelerin denetlenmesi bugün ben duymadım bugüne kadar Kilis'Le imar 
planına uygun hareket edilmedigi diye herhangi bir i şlem yaptı mı . görev yaptı mı yapamaz. GAP 
yapmamıştır. GAP imar planından sorumludur ama imar planına uygun olmayan iş let' yapıldıg ı 

zaman ne yapılacak? GAP herhangi bir şeye müdahale etmiyor. bunun sonucunun takibinde yeL· 
kiniz yoksa zaten bir şey a lamazsınız. Dediginiz gibi baraj havzasını Devlet Su I ş leri'de koruya
biliı'. Onun başka kurumların. bilemiyorum 3·4 toplantıdır i şti rak ediyoruz. anlad ıgım kadarı ile 
sizin belirttiginiz gibi Bakanlar Kurulu kanun hükmünde kararname ile bu projeyi size vermiş. 
Ama katılımcılar olarak bizim düşünmemiz gereken benim anladıgım kadarı ile siz böyle bir pro· 
jeyi hazırlamak için isLişareterde bulunmak. halkın katılımını sagıamak tabi gönül isterdi hep 
resmi agızlar konuştu resmi agızların dışında sivil insanların halkın düşüncesi nedir onu esas 
alınmak istenen bu ama tabi bu olmuyor. Zaman zaman bazı aksaklıkla rı olabilir onu burada bi· 
rebir yaşacak olan insanların katılımını saglamak. onların fikirlerini alıp neticede uygulanabilir. 
uygulanamaz ama uygulanması düşünülen proje o yönde. Bir proje ortaya koyup bu 10 yıl içe· 
risinde bölge insanın refah düzeyine dogrudur herkes katılır zaten tüm arkadaşlal'lmız o amaç· 
ta görev yaparlar. Refah seviyesini. halkın yaşam düzeyini. ekonomik düzeyini. yükseltmek için 
ne gerekirse yapılmasında katkısı olanlar. bilgisi olanlar. elinde imkanları olan zaten bunu kul· 
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la nıyorlar. Ben projen in GAP'ın burada görülmesi şeklinde degerlendiriyorum. Bütün arkadaş· 
!arım ız GAP bize şunu yapsın. bunu yapsın degince biraz yanlış anlarnalara meydan veı·i lmeme

si açısından onu açık lama durumunu hissetim. teşekkür ederim. 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler Sayın Va lim. 

Bu önemli konuyu zaten izleme. degerlendirme sistemi içerisinde çok taıtışacagız. Hele pro
jeler ortaya çıktıgında ama bu sorun ülkemizde yaşanan planlama sisteminde ki aksaklık lardan 

kaynaklanıyor. Biz de bir ulusal plan var onu da Devlet Planlama Teşkila tı yapar·. onu yapış şek

lide sektöı·eldir. Bir de yerel plan vardır belediyeleı· in yaptıgı. arada bir boşluk vardır bölge pla
n ı o yoktur. 3194 sayılı kanuna bakarsak bu var. Ulusal plan. bölge plan ı ve yerel pland ır. Ama 
bölge planı nedense Türkiye'de ismi geçer yatırım pı·ogı·a ıııla rına girer ama hiçbir zaman uygu
lanmamıştır . Ilk defa Güneydogu Anadolu Bölgesinde uygulan ıyor. 89 yılında yapılan GAP Mas
ter P lanı ile bölge planlama deneyimi Ülkemizde yaşanıaya baş lamıştır . Ve bu ilk deneyimdir ve 
bunun sancılarını da çekiyor çünkü ulusal plan var ama o sektörel bakış açısına sahip. Yeı·el 

plan var o da yerel plan. Bölge planı ise ikisinin arasında hem ilin sorunları il ve ilçe bazında il
gileniyor. hem ulusal planla baglantı ları kuruyor. Dolayısı ile onun mekanizmasını oluşturacak 

devlet teşkilatı da yok. Ülkemiz de o sistem olmadıgı için planlama ile devlet sistemi çakışmıyor 
ve çeşitli problemler yaratıyor. Bu izleme. degerlendirme sistemi içerisinde bunu taı'tışacagız ya
ni diger kurumların rolü bu kalkınmada nedir. Eger bunu iyi tartışıp yerli yerine oturtamazsak 
uygulamada büyük aksaklıklar yaşarız ki 89 planının uygulanmasında yaşanan aksaklıklar hep 
bu nedenlerden dolayı olmuştu r. Ulusal plan ın sektörel bakış açısı ile yerel bazda ki bakış açısı 

na bölgesel planı oturttugun zaman çelişkiler başlıyor. 

Hem kurumlar açısından hem devletin teşkilatı açısından bun ları ileride tartışacagız. Demek 
ki şu anda bile tartışma ihtiyacı var. demek ki bize de bir ış ık olacak bu tartışmalar şimdiden 

başlama lıyız. Hem amaç, hedef. politikalar oluşturmak hem de bunu tartışmak. Buyurun. 

Aslan KÜTÜK- (K.JIIs Valisi) 

Madem öyle bir teşkilat var sektörel bazda bakıyor. Bunu ayrı birim olarak son noktaya ka
dar aşagı yukarı 3-4 ayd ır ça lışmalar devam ediyor. Elde edilen veriler Devlet Planlama Teşki
latında var tekrar aynı verileri toplamak için bu kadar zahmet niye oluyor. Benim açımdan eger 
elimizde ki kay ıtlar dogru ise. verilerimizin dogru olduguna inanıyor isek Devlet Planlama içeri
sinde bunun degerlendiril ip GAP idaresi olarak ayrı bir idare olabilir veya da Devlet Planlama 
içerisinde bölgesel planlama birimleri oluşturu lup ayrı yeten bir daha teşkilatlanmaya veya da 
bu şekil bir çalışma yapmaya zaman kaybetmeye de gerek kalmaz. Şimdi arkadaş larım ız da bi
lirler. il planlama koalisyon toplantıları yaparız. valilikler bazında. il bazında sektörler açısından 
degişik yerlerle çalıştık. GAP'tan gelen yok bizim burada ki toplantı larımıza GAP'tan gelen yok. 
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Bölgesel planlama yapıyorsak eger GAP'ın gelmesi l azım. Devlet Planlamadan gelmiyor çogu 
yerler için söy lüyorum. şimdi kimin ne yaptıgını kur·umlar olarak farkl ı fark lı ele al ı rsak bu ka
rışıyor. Ben o açıdan derim ki kendi şahsi fikriın olarak söylüyorum .GAP Idaresi Devlet Planla
ma ile eş güctüm mü olur nas ıl bir çözilm olu ı' bilmiyorum orada ki veı• ilerden de. kaynaklardan 
da istifade ederek artı biraz önce söylediginiz gibi ulusal dilzeyde bir planlama zaten var. O plan
lama içerisinde birlikte dtıgerlendirilip. bazı projelerde de uygulamaya geçilmesinde fayda var 
diye düşilnüyorum . Teşekkür ediyorum. 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler tabi. zaten o konuda şimdi dokuz il toplantılarını yaptıktan son ı'a bir degerlen
dirme yapıp bir de Devlet Planlama Teşkilatı ile ayı'ı bir toplantı yapacagız. Çünkil ulusal plan
la bunun birleştirilmesi gerekir. 

Aslan KÜTÜK- (Kilis Valisi) 

Toplantıy ı yaparken burada arkadaşlarla hep kendi aramızda konuşuyoruz. Bunu yaparken 
Devlet Plan lamanın bakış açısını biz de burada bilelim ki ona göre strateji m izi tespit edelim. Bi ı' 

kültür olarak biz burada kazı yapacaksak örnek olarak söylüyorum. biz turizm olarak bir yatı

rım yapacaksak Devlet Plan lama ona yarın nasıl bakacaksa ona göre bir fikir söylemek gerekir. 
Bunlar ı bilemiyoruz yukarıya gönderd igiın iz projelerin Devlet Planlamadan hangisinin geçe<ıegi
ne tarım la ilgil i bir projenin hangisinin geçip geçmeyecegini bilemiyoruz. Devlet P lanlamanın da 
burada o zaman bu toplantılara alınıp uzmanlar düzeyinde katılınası onların da varsa Devlet 
Plan lamanın bakış açıs ın ı da bilerek burada kendimize bir yön tayin etmemiz gerekir. Yoksa bu 
ikinci toplantı oldu. Ben daha Antep'de de aynı toplantıya katılınıştıın. üç toplantı oldu aynı ko
nularda pasif daire içerisinde dönüyoruz diye düşünüyorum . 

Vedat ÖZBILEN- (GüneydoAu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkür ederim. Söz isteyen bizim grubun d ışında. buyurun. 

Mithat YAŞAR- (ÇIIlçl) 

Kusura bakmayın , ihtiyarım konuşacaklarıının bir kısmını unutuyoruın . Sizler konuştukça 
tekrar hatırlıyorum. 

Şimdi kadınlardan bahsettiniz sanki Türkiye'de kadınlar cemiyet dışı . yan gelmiş yatıyorlar 

gibi bir hava esiyor. Veya resmi dairelerde çalışıyorlarsa. çalı şı yorlar gibi bir şey oluyor. Ben 
Gavur Daglarından Fırat'a kadar her köyde yatıp kalkmış adamım resmi dairelerde de bunun 
kayıtları var. Bir gün Islahiye'den ata bindim örtülü Köyü var oraya dogru gidiyorum. Aydınlı 

aşireti var. Bunlar göçebe develeri. koyunları filan var. Bir kadın çocugunu sırtına sarmış böyle 
iple kundak da bir çocuk sırtında sarılı çocugun başı görülüyor. Kadının elinde biraz yün onu 
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egiriyor biz lerşi deriz siz ne dersiniz bilmiyorum. Bu yünü egirirler onu ip ederler neyse onu egi
riyoı· önünde de sürü yayılıyor. yanında bir küçük köpek peki bu kadın cemiyele yaraı·lı degil de 
hangisi yararlı acaba. Bunlar kadın den ince şu mankenlerimi hatırlıyorlar. yani ille kadın man
ken olursa mı kadın. Cemiyele faydalı acaba müzisyen ol uı-sa mı Faydalı. 

Şimdi ayrıca bir Kilis bazına dönecegim. Kilis'in arazi sulaı·ı delerjanlı tabi a ı·azileri suluyor
laı·. bilhassa sebzelerde kokuşma. çürüme veya tifo. para tifo. dizanleri. sarılık gibi hasta lıklar 

oluyor. Bunlar Beyceli'ye Anlep Oniversilesine gönderiliyor Adana'ya veya Anlep'e gönderiliyor 
veya ayakta tedavi etmiş gibi o da istatistiklerde geçmiyor. Bunları dile getirdik bir arıtma lesi
si dile getirdim ben 91 senesinde eger hatırımda kaldı ise gazele de yazmıştım . Hatta belediye 
başkanı arkadaşımda gelip silem etti niye gelip söylemiyorsun da gazele yazıyorsun dedi. Ve bu
nun arazisi ve arıtma lesisinin kurulması için isLimlak edildi fakat teşebbüs yok. Siyasilerimiz 
ya gümrük kapısıyla meşgul ya Güney Dogu Kooperatifi ile meşgul veya 14 sene ugraştıgım su
ma fabrikasına üzüm vermekle meşgul. Bunları Kilis halkı biliyor. ası l siyasilerin konuşmaları

na saklıyorum kendimi. Orada hangi paı·ti olsa gider konuşurum. Benim partim falan yok. 

Vedat ÖZBİLEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Plam Koordinatörü) 

Buyurun Neşe Hanım. 

Neşe ÖZGEN- (Güneydofıu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Planlama Eldbl) 

Efendim her grup kendince kendi sorunlarını dile getiriyor. Herkesin ilettigi sorun kendi açı
sından degerli oluyor. Bizde burada bürokratlar olarak aslında idari sorunları dile getirdik gibi 
geliyor toplantıda bir parça. Şimdi bu bölgenin sorunlarını tabi ki ülkenin sorunlarından ayrı bir 
sorun degil. Bir de Kilis'in sorunlarını da ülkenin sorunlarına benzer sorunlar. bunları bir ayır
mak gerekiyor yani bizim Devlet Planlama Teşkilatı ile diger ölçekle ne tür kararlar alınacagı ve
ya siyasilere yaptırımların neden işlemedigi ilişkin konularda uzun uzun konuşabiliriz. Bunlar 
bütün Türkiye'nin sorunları. 

Bizim asıl bu toplantılarda ki amacımız: Kilis'in özel sorunlarını dinlemekti. Çünkü Sayın va

Jim aslında DPT yada ya da başka kaynaklarda hakikalen illerin gerçek sorunları yer almıyor. 

Gerçek kayıtlarda yer alm ıyor bunu hepimiz biliyoruz. Bunu yerinden insanından ögrenmeden 

başka türlü ögrenmek mümkün degil. O insanlar da o illerde yaşayan işle Mithat amca çok ger

çe~ bir ses orada. Çok gerçek bir şekilde kalkıp hakikalen burada bir çok insanın dile getirmedi

gi bir sürü şeyi söyleyecektir. Pek çok eleştiri konusunda haklısın ız. GAP Idaresinin şimdiye ka

dar yaptıklarından çok önemli dersler çıkarılması gerekiyor. Ve mesela bu son toplantı dahi bu 

bir derstir diye düşünüyoruz. Bu ilde bir izleme. degerlendirme kamilesinin kendiliginden oluş

ması gerekiyor. Bu toplantıları düzenieyecek ileri ihtisas toplantılarını oluşturacak. halkla birlik

le hareket edecek diye, bürokraLlar olarak yada idareciler olarak ya da ilde çalışmış insanlar 
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olarak hepimiz şunu biliyoruz ki. bu yörenin özel biı• sorunu var. Yani hizmeLierinin sürdüı•üle

memesi gibi Türkiye'nin genelinin dışında bir sorunu var. O da halkın kendini temsil yeteneginin 

olmamasıdır. Bu bölgede so ı·un bu ya ıı i halk kendisini ileLmede. temsil etmede yeteı·li şansı bu

lamamaktadır. Bu projenin. bu planın amacıda halkın kendisini temsil etmesi için yeterli şansı 

yaratma ivmesini başlatmaktır. Bu t.oplantıların amacı da budur. bunlar henüz çok ilk mikro ya

vaş gelişimlerle yoklamaya çalıştıgımız şeyler·. Buı·adaki bütün projeler bu projelere sahip çıka
cak. canı gönülden benimseyecek. beraber hareket edecek ve bizleri ve sizleri zorlayacak insan
larla birlikte yapıldıgında anca o zaman hayata geçirilebilecektir. Ancak o zaman bizim güçsüz
ler dedigimiz. t.opraksızlar. işsizler. gençler. sulama alan larının dışında kalanlar. göç etmek zo

ı·unda kalanlar, şehrin merkezinden ziyade kenarlarında yel'leşenler. yaşamak zorunda kalan

lar. hayatlarını sosyal yardımla geçindirmek durumunda kalanlar. geleceginden endişe duyan
lar gibi gruplar ancak o zaman kendilerine temsil yetenegi bulabilecekleı· ve bu işlere sahip çı

kabileceklerdir. Aksi takdirde devlette epey zamandır çok istikrarlı olmasa da bu gibi şey ler de

niyor. Kurumlarda çok i stikrarlı olmasalar dahi bir sürü projelerde deniyorlar. Türkiye'de pro
jeden bol bir şey yok Türkiye'de çeneden bol bir şey yok. Türkiye'de herkes çok güzel şeyler üre

tiyorlar hepimizi söylüyoruz yatırın masaya hepimiz burada harika şey ler üreLiriz ama sonra de
riz ki bunun parası nerede. Peki buna kim sahip çıkacak. bu tür planlama teknigi biz buna katı

lımcı planlama diyoruz. Bizlerinde aslında bürokratlarında yabancı oldugu bir şey . Yani halka 
senin için ben iyi bir şey yapıyorum deme tekniginden vazgeçiyoruz artık. Gel beraber yapalım 

sahip çıkacaksan bu gerçekleşecek demektir bu. Aksi takdirde ne adil oluyor o projeler·. ne eşit

likçi oluyor ne de yerine ulaşıyor. Şunu çok iyi biliyoruz örnegin bu bölgede heı·hangi bir ile gi
ı·en iller bankası ya ı·dımı veya başka bi ı• girdi devlet tarafından IÇ Anadolu'da. Dogu Anadolu'da 

giren illerde çok daha fazla olabiliyor. Para yok degil para vaı·. teşvik yok degil teşvik de var. So

run bütün bunların izlenmesi. kontrol edilmesi ve yeniden ile kazandırılması bütün verilen para
ların kaynak israrının sonlandırılması ama bunun yapılabilmesinin tek yolu bura insanın buna 
sahip çıkması. Bura insanın buna sahip çıkabilmesinin tek yolu da buradaki insanın kalkıp bir 

şeyi. şunu istiyorum diyebilecek hale gelmesidir. Çünkü henüz bu halde degil insan iarım ız şunu 

istiyorum. şunu şu şartlarla istiyot'unı deyip bunu hukuk yolları ile dile getirebilecek hale gelnıe

sidir. Buradaki bu problemini aradaki bu güç dengelerinin, güç mekanizmalarını ancak beraber 
aşabiliriz GAP'ın bir misyonu da budur. Yoksa burada bizler bürokratlar. akademisyenler. uz
manlar. aydınlar. GAP'ta işte bir takını büyük bürokratlar. DPT'de orta bürokraLlar paslaşa pas

laşa Türkiye bir 50 yıl daha kaybeder. Onun için önümüzdeki 10 y ılı katı lımcı ve sürdürülebilir 

bir planlama teknigi ile planlayalım diyoruz biz. Bu toplantılar bunun içindir diye düşünüyorum. 

Hepinize eleştiri leriniz için çok teşekkürler. hepsi dikkate alınacak ama her şeyden önemlisi de
digim gibi öncelikle biz bir il grubu oluşturmalıyız. Yani hem bura insanından teşekkül. hem bu

ra halkından, hem bürokratından. hem çalışanından bu arada bizlerden giriş çıkışlı olarak bu

rada izleme degerlendirme komitesi öncelikle oluşturalım derim. Teşekkür ederim. 
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Vedat ÖZBILEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkmma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler Neşe hanım . Yalçın Bey. 

Yalçm DOCANER- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma 
ve Tarım Grubu) 

Şimdi çok güzel sözler söylendi. takdir edilecek sözlerde söylendi. sorular soruldu ve sonuç
ta ben şunu a lgıladım . Sizin söyledikleriniz somut degil. bize somut şeyleri söyleyin şimdi plan 
Fikri nedir.? Plan bir hedefler sinsilesidir. hedefleı' koyacaksınız o hederlere hangi araçlar vası
tası ile. hangi imkanları kullanarak gideceksiniz. Şimdi biz plancı olarak şunu düşünüyoruz .. 
GAP'ı tanıyoruz. GAP'ın insanını tanıyoruz. topra~ını tanıyoruz veya da o konuda bilgi edindik. 
Ve bu potansiyelle. bu güçle hangi hedeflere ulaşabilirizin tasavvurunu yapıyoruz. Biraz da ha
yal kuruyoruz. bir de iddia koyuyoruz ve o iddiaya ulaşabilmek için hangi araçları ku llanaca~ız. 

hangi araçları kullanınam ız gerekir. o araçları seçmeye ça lı şıyoruz. O araçları beliı' lemeye çalı

şıyoruz. bu araçlar hangi araçlardır? . Yasal araçlardır. hangi araçlardır? yönetsel a ı'açlardır. 

hangi araçlardır? finansal araçlardır. teknik araçlardır. kurumsal araçlardır. Işte yeni plan dö
neminde hangi plan ve kurumları hareket geçirerek . bu hedeflere hangi finansmanı nereden bu
l aca~ ıınızı ön görmeye çalı şıyoruz. Yani bir tek kelime ili söy lersek: bütün planlan bir hedefler 
manzumesidir. bir hedefler demetidir. Ve o demete ulaşmak için araçları. uygun araçları seçip 
ku llanmaktır. Bizim yaptı~ımız da bu ama bunu yaparken biz acaba yanlış hedef seçermiyiz. 
Yanlış hedef mi seçiyoruz. do~ru hedef mi seçiyoruz. seçti~imiz araçlar kurumsal araçlar. yasa l 
araçları dogru mu seçiyoruz. Acaba yönlendirmemiz do~ru mu? 

Şimdi bir başka konuya deginmek istiyorum. Şimdi Devlet Planlama Teşkilatının yaptı~ı 

plan bir sektör planıdır. Yani sektör planları yapar tarım sektörünü planlar. sanayi sektörünü 
planlar. hizmet sektörünü planlar ve ulusal bazda bu planı gündeme getirir. Böylesine bir plan
lama tekniginin mekansal boyutu yoktur. Işte bölge planlaması ulusal plana bir mekan kazan
dırmaktan ibarettir. Onun için bölge plaın ile milli planın birbirine uyuşması ve birbirine eklen
mesi yerel planında buna katkıda bulunması gerekiyor. 

Şimdi deminden beri arkadaşlar bazı şeyler söylüyorlar biraz önce Sayın Müdürüm de söy
ledi. Tarım geriliyor. tarım çöktü. hayvancılı k battı . batar tabi ki niye batar. Çünkü tarım kesi

mi. siyasi platformda a~ırlı~ını koyarnıyar da onun için bütün dü~üm burada bu dügümü de çöz
mek için tarım kesiminin örgütlenmesi gerekir. O nedenle biz planda tarım kesiminin örgütlen
mesini ı srarla ileri sürüyoruz. Deniyor ki örgütler var evet örgütler var geçen gün bir televizyon 
kanalında tarım kesimini temsil eden en büyük organ olan ziraat oda ları b irli~i başkanı. şunu 

söyledi:" ben Tarım Bakanlı~ının esiriyim. Yurtdışına gitmek için bile dahi Tarım Bakanlı~ından 

onay almak durumundayım." Böylesine Tarım Bakanlı~ından onaylı bir örgütün etkinli~inin ne 

olaca~ı tartış ılır ve nitekim adamca~ız bunu konuşuyor. Yani o sivil toplum örgütleri dedi~iıniz 
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o örgütler vaı· ya o örgütler· Türkiye'de ne kada ı· sivil onu da tar'Lı şmak geı·ekir. Sivil toplum ör

gütü sı fatın ı almış niteligini oldugunu iddia edenlerin ne kad11r sivil oldugu da Tüı·kiye'de ta rtı
ş ı lıyor. Sivil toplum örgütü hiçbir zaman devletten bir şey beklememeli. devletten bir şey bekli
yorsa. bir şey alıyorsa o sivil toplum örgütü degildir. O devlete bagım lı ö ı·güttür yani ı·esmi ku
ruluş degildir ama devlete bagım lı biı· örgütLü ı·. Sivi l toplum örgütleri devleti sorgulayan örgü t
le ı·dit'. onu etkileyen örgütlerdir o nedenle tarım kesiminin de kendi sivil toplum örgütleı·in i ya
ratmak wrundadıı·. Planda da onu ön görmüşüz. 

Şimdi bir. başka konu biı· defa Mithat amcanın söy ledikleı·inin hepsine katılıyorum ve teşek
kür de ediyorum. Şimdi bu planın yaptıgııııız planın dört önemli çıktıs ı o lacagın ı söyledi sayın 

arkadaşım . Nedir bu? izleme. degerlendirme aşamasmcla biz dört gösteı·geye bakacagız. Bi ı·. bu 
plan uygu landıgı vakit bir yapısal degişim oluyor mu. iki. istihdam sorununa çözüm getirebili-. . 
yor muyuz. üç yaşam kalitesini yükseltebilmiş miyiz. dört yerel iç ve d ış kaynak ları bölgeye çe-
kebili t' ın!yiz. Bun la rı arayacagız. bunları aramak gibi bir kalkış noktasından hareket ettigirniz 
de bunların yasal. yönetsel. kurumsal. teknik. finansman boyutlarını ortaya koymaıııız gereki· 
yor. Zaten planda bunu ön görüyor. bu plan bittigi vakit hangi yasal tedbirleri almak gerekit'. 
Hangi yeni kurum la rı ol uşturınamız lazım . hangi finansman kaynaklarından bu iş i yapabiliriz 
bunu belirtmemiz l azım. I şte o aşamada iş somutlaşıyor ve o işte aşamadan sonra projeleı· gün· 
deme geliyor. O nedenle bunu yaparken de biz bir hata yapmayalım . işin sahibine sorarak he
def kitlemizde beı·aber yapalım düşüncesi ile bu toplantılan yapıyoruz. Ve şu toplantılardan çı

kan sonuçlar ve tuttugumuz notlar bizi şu doküman ı bir daha gözden geçirmemiz gibi bir sonu

ca götürüyor. Biz bunu tekrar gözden geçirir ve sizlerin söy ledikleri katkıları buraya aktarırız. 
Teşekkür ederim. 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Bugün yaptıgım ız top lantıda benim çıkardıgıın şöyle bi ı· sonuç var. Burada önemli konular· 
var bunlardan birisi iktisadidir. Bu plana zaten yansınııştı sizlerin bugüne kadar yapmış oldu
gu konuşmalardan çıkaı·dıgını . Sosyal. egitim. kültürel boyut ve altyap ı konuları. Iktisadi konu
lar özellikle Tarım ll Müdürünıüz bahsetti. Eger burada ekonomik kalkınmayı saglaınak istiyor
sak sulanıalar süratle devreye sokulmal ı . onun a ltında bagcılık . seracı lık. zeytincilik agırlıklı yer 
almalı hatta bunun içinde finans kaynagı saglanmalı özellikle tarı ınla ugraşan çiftçiye özel bir 
fon oluşturulma lı gibi bir önerisi oldu. Ticaret Sanayi Odası Başkanımızın söyledigi teşvikler ko
nusu yeniden bir gözden geçirilmeli bununla ilgili araçlar bulunmalı ki dokümana bakıldıgında 

bunlarda var. Bir yerde tartışılan önemli bir konuda izleme. degerlendirme sistemi yani böyle 

bit' yapıyı yönetecek organizasyon nasıl olmalı bunlar da dikkate alınmalıdı r. Bunlar önemli ko
nulaı· zaten bizim dokümanın içerisine bakıldıgında bunlar yer alıyor. Dolay ısı ile vizyon. amaç
lar. hedefler doküınanımız belki daha özetleyip diger illerde yaptıgımız toplantılarda da çıkan so
nuçları da dikkate alarak daha somut şeylere yönelmemiz gerekiyor. 
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Uzmanlarca ortaya konulan 16 amacın yerinde. paydaşlarla yapılacak toplantı laı' ile daha 
somutlaşıııası ve önceliklendirilmesi temel hedefiıııizdi. Bu noktaya vardıgımızı görüyorum. o 
açıdan ben bugünkü toplantıdan çok memnun oldum. Memnun olmadıgım bir konu ise paydaş· 

larım ıza dokümanlarım ızı zamanında ulaştıramamız oldu. Buradan çıkan iki öneri oldu: Nihat 
Acar'la. Mehmet Bey bizim Kilis ilindeki başvuru noktaları olacagıdır. Bundan sonra herhalde 
Vecdi Bey direk sizinle temasa geçip ihtisas konularında yapacagımız toplantı ların daha verim
li geçmesi için gerekli organizasyonları yapacaklar. Ben tüm katılı mcılara GAP Idaresi adına te
şekküt' ediyorum. Hepinizi saygı ile selamlıyorum . katıldıgın ız için teşekkür ediyorum. 
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KILIS KATlLlMCI LIST~I 
ADI SOYADI KURUll ŞEHIR TEL 
A. ~IIITI~ AKSOY ll. TARIM MOUOWlGO IIA\'VAN Sı\CLIIGI ŞlJB~ MODORO KILIS (34B) 814:1243 
ABilURKAl IMAN KEMERI.! POI.ATY.I.I U.çı.: TARIM MÜDÜRO KILIS (348) 72:ıl211 
ADli. KAUN\I~:ŞE ZIRAAT MO!If:SDISI ~lLL~ (j32) G:ı 141122 
AIIIIIITBIOO ll. T IKili MOUORLOCO KO\'TKOI. iilJBf: MOIJORO KILIS (J.IR) 81331fiH 
~IIMr:TIJUm ll. KÜI.ıtlR MCOORO ~~~J~ (J48)8140253 
AZIZ IRSI.I\ TAf1J n: K:IDI.'ı'TKO MC1ıowıco ~ıı.ıs (542) 266746!1 
ASI.\11 KfiT(K ~1ı.1s l'~ı.ısı ~1us (J48) 8131!112 
f:IOER ~.r:K ll. sı~'Ytll.lltl.ll~:rı.t:R MOUORI.OGO KII.L~ (.148) 8132:•48 
~.ITIII·It.<'..lllEY ~v~uıuR sm KöYD KII.L~ (348) 7041226 
IIAS.\N BII.KEN KAG. KAN LTD. ~il. KII.IS (348) 
IL\SAı~ MÜMI~JCW ll.l\RI\1 MÜOOKUlGO Bini KOK~MA ŞUBE MÜDÜRO KI US (348)8143138 
11.-IYRf:Tm (,lJI,IKoGW IŞ 1 r: IŞÇI BUIAti KUKU\IU ŞUIIH AIÜilÜK KILIS (348) 8141014 
IIÜSf.YI~ YIUliRIM ÇII.OlROB.I ~ÖY \IUIITARI EI.IIHYi\IUS (348) 7922143 
MEIIm:T ERASIAN F.UlEYIJ IL.çı.: TARI\! MOOORO KII.IS (348) 7822236 
1ır:ıım:r crt.çiLOCı.u TICARIIT VE SA. 'lAYI 00,\SI\ÖNr:TI\1 KURUW Bi\ŞKI\M KILIS (348) 8131().14 

Mf:ll\lf:T üZOBF.RK IL Tt\RI\1 MOilORUlCO Çl~l P.CITIM VF. YAYlM MODORO KII.L~ (348) 81 j 1009 

MITII\TYı\ŞAK ~m;ı KILIS (348) R 13j2Jj 

MUlıiAPI AÇIK~:I. I'ITMÜDÜRO KILIS (318)8131001 

\IlLIT ACIK IL TARlll M000Rl.CCO ~ILIS (348) 813100.q 

R&'iUL A~BEY ZIRMTT!:f..Mlı'YENI ~ILIS (348) 8131009 
Sf:I'CAN SERKAN ll, TARlll MÜOÜRI.OCO I'RWE IŞU:RI iilJBE M000Rü KILIS (348) 8131009 

VEDAT (Y/.BILf:N GONEYDOCU ANAOOI.U Böil:I\SI KALKlNMA PlANI 
I'RWr: KOORDINtiTORO ANKARA (312)440:i21 o 

YALÇIN IJOGANr:R GÜNr:YDOCU ANADOW BOLGESI KAI.KINIIA PI.ANI ANKARA (312)440j21 o 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYDOGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKINMA İDARESt BAŞKANLIGI 

ADRES : WiUy Brandt Sokak, No: 5 066&) Çankaya-ANKARA- Tel: (0.312) 442 23 24 Fax: (0.312) 440 13 84 
IJÖLGE MÜDÜRLÜCÜ : Şanburfa Tüneli Çıkış Atzı, P.K. 155 ŞANLIURFA - Tel: (0.414) 314 17 50 Fax: (0.414) 313 50 73 

E-mail: gap-x@gap.gov.tr internet: www.gap.gov.tr 

GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 
PROJE EKIBI 

Cinnah Cad. No. 96/9 
06550 Çankaya/ANKARA 

Tel : (0.312) 440 5210 • Fax : (0.312) 440 52 76 
Intemel : www.gapplan.org 
e-mail : ozbile.n@gap.gov.tr. 
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